
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1877. Andra Kammaren. M:o 84.

Torsdagens den 57 Ma).

Kl. 10 e. m.

§ 1.

Upplästes ett så lydande sjukbetyg:

Att ledamoten af Riksdagens Andra Kammare häradshöfding 
S. Löwenhielm är af tillfälligt illamående (häftig näsblödning) hindrad 
att deltaga i Kammarens öfverläggningar för dagen, intygar 

Stockholm den 17 Maj 1877.

Adolf Kjellberg,
Med. Doktor.

§ 2.

Anstäldes, jemlikt 65 § Riksdagsordningen, omröstning öfver föl
jande af Stats-Utskottet i dess memorial N:o 90 föreslagna, utaf Riks
dagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

Den, som vill, att Riksdagen, med godkännande af det i Ståts- 
Utskottets utlåtande N:o 80 intagna förslag till stat för Musikaliska 
akademien och det under dess inseende stälda konservatoriet, äfven
som af lönebeloppens fördelning i lön och tjenstgöringspenningar, af 
hvilka de sist nämnda böra vid förefallande behof användas till be
stridande af vikariatstjenstgöring under de vilkor, Kongl. Maj:t kan 
komma att närmare bestämma, må för beredande af medel till statens 
tillämpning bevilja en förhöjning i akademiens anslag med 14,350 
.kronor, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;
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Om samman- 
slagring och 

förhöjning af 
rekrytering s- 

och aflönings- 
anslagen för 

värfva de 
garnisons- 
trupperna.

Vinner Nej, bär Riksdagen, jemte förklarande att det nu fram
lagda förslaget till stat för Musikaliska akademien och det under dess 
inseende stälda konservatoriet icke kunnat vinna Riksdagens bifall, 
såsom dyrtidstillägg för år 1878 åt lärare och tjensteman vid akade
mien, på extra stat för samma år anvisat ett belopp af 3,940 kronor.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel allagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga,; jem
väl derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräk
ning, och utföll omröstningen med 71 Ja och 99 Nej.

Den omröstning öfver ofvan intagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och mr uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med.............  89 Ja och 18 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller..................................................................... 71 Ja och 99 Nej,
sammanräkningen visar..........................................  160 Ja och 117 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Ja-propositionens innehåll.

§ 3-

Förekom till afgörande Stats-Utskottets utlåtande N:o 17, an
gående regleringen af utgifterna under riksstatens Fjerde hufvudtitel

Punkterna 1—8.

Biföllos.

Punkterna 9 och 10.

Lades till handlingarne.

Punkterna 11—13.

Biföllos.

Punkten 14:

Mom. a.

Bifölls.
I mom. b hade Utskottet tillstyrkt bifall till Kongl. Maj:ts för

slag derom, att reservationsanslaget till värfvade garnisonstruppernas
rekrytering ..............................................................  kronor 71,214: —
och förslagsanslaget till samma truppers aflöning „ 549,100: —-
med de af Kongl. Maj:t såsom behöfliga befunna
förhöjningar:
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i rekryteringsanslaget .............................................  kronor 100,141: —
och i aflöningsanslaget.......................... .................. » 123,106: 21,

tillsammans kronor 843,561: 21, 
måtte såsom ett reservationsanslag, under namn “värfvade garnisons- 
truppernas rekrytering och aflöning11, ställas till Kongl. Maj:ts fria 
disposition för de i namnet uttryckta ändamål.

Efter föredragning af detta moment anförde:

Herr Carl Ericson: Jag har begärt ordet, icke för att yrka an
slag, ej heller för att yrka någon förändring i föreliggande utlåtande, 
utan endast för att uttala några betraktelser, föranledda af Herr Krigs
ministerns anförande till statsrådsprotokollet beträffande ifrågavarande 
punkt. Kongl. Maj:t har från åtskilliga myndigheter infordrat utlåtande 
angående den allt mer öfverklagade svårigheten att hålla de värfvade 
garnisonsregementena fulltaliga, och af dessa utlåtanden framgår att 
ställningen vid de värfvade garnisonstrupperna, i hvad angår nummer
styrkans fulltalighet, icke i någon väsentlig mån blifvit under loppet 
af sistlidna år förbättrad, men att detta förhållande har sin orsak 
mindre i bristande nyanvärfning, än i den fortfarande betydliga af
gången bland det äldre manskapet eller, med andra ord, i svårigheten 
att förmå det äldre manskapet till rekapitulation. I öfverensstämmelse 
med do af Arméförvaltningen uti det ofvan åberopade underdåniga 
utlåtandet af den 28 December 1875 uttalade åsigter, hafva ock de 
hörda myndigheterna företrädesvis framhållit behofvet af sådana be
stämmelsers meddelande, hvarigenom rekapitulation bland manskapet 
måtte kunna i väsentligare mån befordras. I denna uppfattning synes 
äfven Kongl. Maj:t, att döma af den Kongl. propositionen, hafva in
stämt. Herrarne veta litet hvar hvad som menas med rekapitulation, 
nemligen att en soldat efter att hafva uttjenat sin första värfnings- 
tid låter å ny o värfva sig till tjenstgöring på viss tid vid samma rege
mente. Men just i detta Kongl. uttalande, angående önskvärdheten af 
rekapitulation, kan jag för min del icke instämma. Det synes mig 
nemligen vara för så väl individen och samhället som för försvaret i all
mänhet fördelaktigare, att icke rekapitulationen allt för mycket ut
vecklas. Då jag säger detta, menar jag egentligen manskapet, ej den 
som befordrats till underbefäl. Detta manskap hålles under de första 
åren af sin tjenstgöring verkligen i en ganska skarp sysselsättning, 
nemligen, förutom den vanliga garnisonstjenstgöringen, korporalskolor, 
underbefälsskolor m. in., som de skola genomgå. Då deremot den 
första tjenstetiden är förgången och rekapitulation ifrågakommer, in
träder åter en tid, då denna soldatens mera ansträngande verksamhet 
betydligt förminskas och inskränkes till vanlig garnisontjenstgöring. 
Jag tror icke att jag allt för mycket skall misstaga mig, om jag på
står, att den, låt vara öfverdrifna, uppfattningen om garnisonslifvets 
skadliga inflytelser, egentligen hvad de äldre soldaterna angår, kan 
sägas ega någon befogenhet. Den värfvade soldat, som efter första 
kapitulationstidens slut afgår från krigstjensten, har i allmänhet 
mycket lätt att skaffa sig fördelaktig sysselsättning i det borgerliga 
lifvet, ty han har under garnisonstjenstgöringen fått lära sig ord
ning och skick samt mycket annat, som sedermera i framtiden

Om samman
slagning och 

förhöjning af 
rekryterings- 

och afönings- 
anslagen för 

värfvade 
garnisons
trupperna» 
(Forts.)



N:o 64. 4 Torsdagen den 17 Maj.

Om samman
slagning och 

förhöjning af 
r ekryt Kring s- 
och ajlönings- 
anslagen för 

värfvade 
garnisons
trupperna. 

(Fort».)

länder honom till största gagn. Exemplen derpå äro mångahanda. 
Vid våra jernvägar Unnas många af konduktörerne och den öfriga 
lägre personalen, hvilkas arbete krafvel' punktlighet och pålitlighet, som 
förut tjenat vid värfvade regementen. På samma sätt vid en mängd 
industriella etablissement; poliskonstaplar ne här i hufvudstaden, som 
naturligtvis måste vara mycket ordentligt och pålitligt folk, rekryteras 
till hufvudsaklig del från våra garnisonsregementen. Med ett ord: till 
en hel del lägre, men maktpåliggande befattningar inom det borger
liga lifvets mest olika områden väljer man helst och företrädesvis per
soner, som kunna åberopa sig på en väl vitsordad tjenstgöring såsom 
garnisonerade soldater. Stannar den värfvade soldaten deremot qvar 
i garnison en längre tid, 10, 15 eller 20 år, så blir följden deraf den, 
att han, ju längre tjenstgöringstiden fortfar, blir mer eller mindre 
främmande för det borgerliga lifvet utom garnisonen och, då han en 
gång utgår i detta lif, känner sig der vara en främling. Ja, må hända 
är det till och med icke alldeles utan skäl, man kan säga, att han i 
så fall förr eller senare faller samhället till last. Stannar han åter 
icke qvar i krigstjensten längre tid än som behöfves för hans utbild
ning till fullt krigsduglig soldat i alla hänseenden, så väl hvad be
träffar den militära öfningen som den för en ordnad trupp oundgäng
liga disciplinen, så är han, i de flesta fall, ur så väl individuel som 
allmän synpunkt betraktad, bättre än han var, då han antogs till 
soldat.

Fördelarne för samhället af en kortare tjenstetid kunna sägas 
framgå af samma orsaker, som leda till fördelar hvad individen angår.

Betydelsen af en kort tjenstetid för den värfvade soldaten är väl 
värd att framhållas och ihågkommas just nu, då man hvarken synes 
vilja gå in på vårt försvars ordnande på den rena värnpligtsprinci- 
pen ej heller på den hittills befintliga grunden, indelningsverket. Vill 
man qvarhålla den värfvade soldaten i tjenst längre än som fordras 
för hans krigsbildning, så visar erfarenheten från våra värfvade gar
nisonerade regementen, att en dylik soldat, ju längre han tjenar, ju 
mindre blir han lämplig för verksamhet utom det militära området. 
Den värfvade soldat, som tjenstgör endast så länge som behöfves för 
att göra honom fullt krigsduglig, är deremot vanligen, då han återgår 
till det borgerliga lifvet, bättre karl än han var, då han lemnade det
samma. Äfven ur det allmänna försvarets synpunkt framgå fördelar 
af den kortare tjenstetiden. Med en hastigare omsättning bland man
skapet följer för befälet en helt annan och med full visshet för dess 
militära uppfattning långt fördelaktigare verksamhet, än den de nu 
hafva att utöfva, då garnisonstjenstgöring mer eller mindre är huf
vudsak.

Den ökade försvarsprodukt som landet erhåller är ej heller utan 
betydelse, då ju den afskedade soldaten, i besittning af full militärisk 
utbildning, alltid står att, för händelse af mobilisering, på ett eller 
annat sätt återkalla under fanorna.

Jag har kommit att göra dessa betraktelser vid genomläsningen 
af Herr Statsrådets och Chefens för Landtförsvars-departementet yttrande 
till statsrådsprotokollet i nu förevarande fråga. En ytterligare an-
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ledning till dem har legat i den möjlighet, som efter försvarsfrågans Om sammm- 
utgång denna riksdag man kan tänka sig för sättet att i framtiden 
ordna försvaret, den nemligen, att den frivilliga betalda kngstjensten rekryterings- 
utsträckes i den mån, att den värfvade styrkan skulle komma att ut- och aflönings- 
göra en mera betydande länk i en ny försvarsorganisation. Jag ut- anslagen för 
går härvid, som sagdt, från det antagandet, att en organisation, byggd 
vare sig på indelningsverket eller på allmän värnpligt i dess j trupperna. 
tillämpning, cj hur någon särdeles stor utsigt att i närmaste tramtid (Forts.) 
vinna Riksdagens bifall. Men hvilken grund återstår väl då att bygga 
på? Jo, ingen annan än stam och beväring, den förra antagen och 
underhållen af staten. Jag behöfver icke nu uttala min åsigt om, 
hvilken af dessa olika principer är den rätta; ty detta har jag redan 
förr haft tillfälle göra och dervid alldeles obetingadt ur så väl social 
som militärisk synpunkt lemnat företrädet åt den allmänna värnplig- 
tens grund. Men, då man icke för närvarande synes kunna bygga 
någon försvarsorganisation på sådan grund, är jag för min del icke 
obenägen att, om en ny organisation åt vart försvar kan astacikommas, 
hvarigenom försvaret, om också icke baseradt på den lämpligaste grun
den, blir, icke allenast, enligt min uppfattning, lika starkt utan star
kare än det för närvarande i det hela är, gå in på en sådan ny 
organisation. Frågan blir då: huru skall och nya stammen vara 
beskaffad eller, rättare sagdt, skall den vara byggd på principen af 
soldater med lång eller soldater med kort tjenstetid? För egen del 
gifver jag -—■ jag upprepar det — odeladt företrädet åt den senare 
principen. Ty genom dess tillämpning erhålles — jag säger det ännu 
en gång — långt större försvarsprodukt än enligt den förra principen.
Jemför man antalet för kriget utbildade samhällsmedlemmar, som 
erhålles med t. ex. 20 års tjenstetid, med det antal, som vinnes med 
t. ex. en femårig tjenstetid, så blir, under förutsättning att den fem- 
åriga tjensten är fullt tillräcklig för bibringande af eu god soldat
bildning, efter 20 års förlopp landets försvarskraft, så vidt denna be
står i stammen, fyra gånger så stor i senare fallet som i det förra.
Skilnaden i kostnad blir ej betydlig; i hvilket fall som helst ej så 
stor, att den, jemförd med vinsten i försvarskraft, bör i någon, mån 
verka afskräckande. Härtill kommer, att, sedan eu dylik stam i till
räckligt antal eu gång lo lifv it uppsatt, staten hade att i den del, hvars 
tjenstetid afslutats, påräkna ett stort antal skicklige och kunnige sol
dater i sina bästa år, som efter slutad tjenstgöringstid kan egna sina 
krafter åt det medborgerliga lifvet, men i händelse af behof alltid 
står till statens förfogande. .... .

Af hvad jag nu i korthet anfört framgår, att jag för mm del 
anser, att garnisonslifvet, inskränkt till den tid som för bibringande 
af en tillräcklig militärisk öfning erfordras, icke är så afskräckande 
eller ett så stort ondt, som det för mången kan hända synes.. Något 
yrkande med anledning åt den nu förevarande punkten har jag icke 
att göra. Jag anser det nemligen i allmänhet icke lämpligt att i 
dylika frågor som denna, hvilken med skäl under vara nuvarande för
hållanden kan betraktas såsom eu detaljfråga, ehuru den i framtiden 
kan blifva af eu ganska stor betydelse, göra opposition.
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Om anslag till 
tjenstgöring s- 
penningar för 
Generalinten

denten och 
Gcneralkrigs- 
koimnissarien.

Vidare anfördes icke. Utskottets hemställan bifölls.

Punkterna 15—19.

Blefvo jemväl bifallna.

Punkten 20.

Utskottets yttrande godkändes.

Punkterna 21 och 22.

Biföllos.

Punkterna 23 och 24.

Lades till bandlingarne.

Punkterna 25—30.

Biföllos.

Punkten 31.

Utskottet både hemstält:
att Kongl. Maj:ts framställning om anvisande å extra stat för år 

1878 af 3,250 kronor, att utgå såsom tjenstgöringspenningar åt ge
neralintendenten med 1,250 kronor och åt generalkrigskommissarien 
med 2,000 kronor, måtte af Riksdagen beviljas.

Mot denna hemställan var reservation inom Utskottet afgifven af 
Herr Piss Olof Larsson, hvilken för sin del ansett, att det af Kongl. 
Maj:t äskade anslags beloppet borde nedsättas till 1,250 kronor, hvar
igenom löneinkomsterna för generalintendenten och generalkrigskom
missarien skulle böjas till samma belopp, hvartill nu församlade Riks
dag bestämt atlöningen till chefen för civila afdelningen i Marin
förvaltningen.

Sedan Utskottets förslag blifvit uppläst, begärdes ordet af re
servanten,

Herr Liss Olof Larsson, som yttrade: Det är verkligen synd
att uppträda och störa den harmoni, som råder inom Kammaren, men 
jag kan icke hjelpa, att jag för min del måste yrka bifall till min 
reservation angående denna punkt. Det är allt flera punkter i detta 
betänkande, med hvilka jag icke är så alldeles belåten, men efter den 
15 Maj är man inom Utskottet icke stort mera böjd för att diskutera 
föreliggande frågor, än hvad som är fallet här i Kammaren; och är 
detta anledningen, hvarföre jag hvarken reserverat mig mot någon af
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de föregående punkterna eller här uppträda Här kunde jag icke hålla Om anslag till
mig. Utskottet har här, på framställning af Kongl. Maj:t, ansett, att ^twa^för
man hör förhöja lönebeloppen för generalintendenten och general- GeneraUntm.
krigskommissarien inom Arméförvaltningen, på sätt här finnes tillstyrkt, denten och
En likadan framställning gjordes af Kongl. Maj:t vid 1876 års riks- Generaikrig»-
dag. De af Kongl. Maj:t då framlagda skälen till denna förhöjning
äro oföränderligt lika med dem, som nu åberopas, likasom beloppet i
fråga är detsamma, men hvad sade Utskottet då? Jo: “De för den
nådiga framställningen anförda skäl synas Utskottet icke innebära
giltig anledning att särskildt för desse löntagare, hvilkas nuvarande
aflöning ingalunda kan kallas låg, bevilja förhöjning utan sammanhang
med regleringen af aflöningsförhållandena inom embetsverket i dess
helhet, och Utskottet anser sig derföre böra hemställa, att förevarande
nådiga framställning icke må vinna Riksdagens bifall “.

Detta sade Stats-Utskottet i fjor om de skäl, Kongl. Maj:t då 
anförde såsom skäl för sin framställning, och detta biföll Kammaren 
utan votering. Nu kommer Kongl. Maj:t och andrager precis samma 
skäl, och då säger Utskottet:

“Enligt hvad statsrådsprotokollet gifver vid handen, torde något 
förslag till ny lönereglering för Arméförvaltningen ej kunna till den 
närmaste framtiden förväntas, och då det vid sådant förhållande ej 
kan anses med billighet öfverensstämmande, att desse afdelningschefer 
i Arméförvaltningen fortfarande befinna sig i en så ofördelaktig ställ
ning i jemförelse med deras vederlikar så väl inom detta som inom 
andra embetsverk, har Utskottet icke tvekat tillstyrka1-, etc.

Således, i år tvekar man icke att tillstyrka det begärda anslaget, 
men i fjor ansåg man skälen icke alls talande, och då afstyrkte man 
det. Då ansåg man, att den begärda löneförbättringen skulle tagas i 
ompröfning först i sammanhang med löneregleringen för embetsverket 
i allmänhet, men nu anser man denna reglering så aflägsen, att man 
icke kan vänta, till dess den sker, utan att man bör bifalla det begärda 
anslaget genast. Det ser ut, som om, när man gått ett år framåt, 
löneregleringen aflägsnat sig mer än i fjor, i stället för att man väl 
borde komma närmare regleringen, när ett år till gått, än man var 
för ett år sedan. Men så resonnerar man, när man kommit öiver 
den 15 Maj; det är då så brådtom, att man icke tager några skäl i 
betraktande. Och ehuru Utskottet i fjor afstyrkte anslaget, oaktadt 
skälen då voro precis enahanda med de af Kongl. Maj:t nu anförda, 
vill man nu bifalla.

Men äfven ett annat skäl har jag för min framställning om ned
sättning i berörda anslag. Innevarande Riksdag har faststält eu ny 
stat för Sjöförvaltningen, som nu mer skall kallas Marinförvaltningen.

Der har Kongl. Maj:t föreslagit och Riksdagen faststält, att che
fens för den civila afdelningen i Marinförvaltningen lön skall utgöra 
4,400 kronor samt tjenstgöringspenningar 2,000 kronor, eller tillsam
mans 6,400 kronor, hvilket belopp efter fem år kan höjas till 7,000 
kronor. Der har Kongl. Maj:t och Riksdagen således i år sagt, att 
chefen för civila afdelningen i Marinförvaltningen skall kunna få högst 
7,000 kronor för sin tjenst om året, och här föreslår Kongl. Maj:t



Om anslag ull och tillstyrker Stats-Utskottet, att chefen för Arméförvaltningens civila 
penningar 'fiir afdelniBg skall hafva eu årlig inkomst af 8,000 kronor, således 1,000 

Generalinfen- kronor mer än både Kong}. Maj:t och Riksdagen ansett skäligt för 
dentm och cheien för den civila afdelningen inom Marinförvaltningen. Jag tror 

Generalbas, mig således endast behöfva påpeka dessa förhållanden, för att visa 
*0m(VorZ)n' det Kammaren måste af aktning för sig sjelf afstå Utskottets förslag.

Då jag tror, att både generalintendenten och generalkrigskommissarien 
innehaft sina tjänster så länge, att de böra vara berättigade till det 
ålderstillägg, som tillkommer chefen för civila afdelningen i Marin
förvaltningen, efter f> års tjenstgöring, har jag ansett, att den Kongl. 
propositionen borde på det sätt bifallas, att generalintendenten och 
generalkrigskommissarien få en förhöjning i sina löneinkomster till 
7,000 kronor. Det är af dessa omständigheter, hvilka jag nu anfört, 
som jag icke kan finna, att skälen för bifall till Kongl. Maj:ts pro
position nu äro i någon mån mera talande än i fjor, och så vida 
Utskottets skäl voro talande vid sista riksdagen — och de voro det,, 
eftersom Utskottets förslag bifölls af Riksdagen — kan jag icke för 
min del bifalla betänkandet, utan yrkar afslag derå och bifall till min 
reservation, som skiljer sig från Utskottets förslag endast i afseende å, 
summan.

Jag anhåller således hos Herr Talmannen om proposition å bifall 
till min reservation.

Chefen för Kong], Landtförsvarsdepartementet, Herr Statsrådet 
Weijdenhielm: Herr Grefve och Talman, mine Herrar! Den siste 
värde talaren har yrkat afslag på Kongl. Maj:ts framställning i denna 
punkt och en förändring af dess redaktion på grund af tvenne af 
honom angifna motiv. Det ena är, att Kongl. Maj:t grundat sin pro
position på samma skäl i år som i fjor, då den blef afslagen, och det 
andra är, att ifrågavarande tjensteman i Arméförvaltningen skulle vara 
likstälda med chefen för Marinförvaltningens civila afdelning.

Hvad först och främst angår motiven till den Kongl. propositionen,, 
så återfinnas de oförändrade icke blott i förlidet års utan äfven i 
1875 års proposition, derföre att de helt naturligen måste förblifva 
vid lif intill dess Riksdagen bifaller det äskade anslaget, och detta 
förhållande torde väl icke utgöra ett giltigt skäl till afslag, utan tvärt 
om det både vid 1875, 1876 och 1877 års riksdagar ådagalagda be- 
hofvet desto snarare böra undanrödjas. Jag har också inom Kam
maren vid föregående tillfällen icke hört några skäl anföras mot billig
heten af denna löneförhöjning, utan mången talare har ansett det 
ganska billigt, att dessa tjenstemän erhålla en förhöjning i inkomster,, 
men de ansågo sig dock böra yrka afslag på propositionen derom, 
emedan tillökningen kallades lönefyllnad, och det skulle varit en in
konseqvens emot den en gång antagna grundsatsen, om man medgåfve 
lönefyllnad annat än i sammanhang med embetsverkets reorganisation. 
Kongl. Maj:t har nu framlagt samma proposition och begärt den be- 
höfiiga lönetillökningen såsom tjenstgöringspenningar. Anspråken derpå 
hafva med hvarje år fått mer stöd af ökade göromål och ännu mera 
omfattande verksamhet, som kommit dessa tjenstemän till del och som,

N:o 64. 8 Torsdagen den 17 Maj.
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enligt hvad i statsrådsprotokollet finnes antecknadt, tydligen synes af Om anslag till 
målens växande antal, en följd af löneregleringar, militieboställenas 
öfverlemnande till staten etc. _ _ _ Generalinten-

Hvad parallelen mellan chefen för Arméförvaltningens civila de- denten och 
partement och chefen för civila afdelningen i Marinförvaltningen be- Gmeralkrigs- 
träffar, består den endast i titeln, och ordet chef är väl ej ett bevis kommwcmm. 
för att de i öfrigt äro likstälda, exempelvis regementschefer och kompani
chefer, som ju äro militära chefer, men hafva icke samma löner.
Chefen för Marinförvaltningens civila afdelning är närmast att jem
föra med ett råd eller en byråchef. Han var förut råd, och har icke 
nu med namnet fått någon högre syssla. Den afdelning, hvars förste 
man han är, kan icke jemföras i tjenstemannapersonal och omfattning 
med den, som lyder under generalkrigskommissarien. Arméförvalt
ningen är delad på fyra afdelningar, och hvarje afdelning räknar nä
stan lika många tjensteman som hela Marinförvaltningen. Om vi be
sinna, att, då chefen för Marinförvaltniugen kan med fem tjensteman 
under sig, bland hvilka ingen har högre befattning än kammar
skrifvare, sköta sitt kall, har chefen för Arméförvaltningen under sig två 
råd, som uppbära samma lön som chefen för civila afdelningen i 
Marinförvaltniugen, och dessutom ett mångdubbelt antal lägre tjenste
man, nödvändiga för ärendenas behöriga skötande. Jag tror således 
icke att man, genom att jemföra dessa båda befattningar, kommer till 
den slutsatsen att de böra vara lika afiönade.

På de skäl, jag anfört, anser jag det icke billigt att afslå det 
begärda anslaget, och jag hemställer om bifall till Kongl. Maj:ts pro
position.

Friherre Leijonhufvud: Jag är i väsentlig mån förekommen af 
Herr Statsrådet och Chefen för Landtförsvarsdepartementetmen då 
jag har personlig erfarenhet om både Armé- och Sjöförvaltningen, så 
kan jag icke annat än på det allvarligaste betona skilnaden mellan 
de båda civile chefernes i dessa embetsverk ställning. Det är ock 
temligen lätt att inse, hvilken ofantligt mycket större redovisning öfver 
afiöningar in. in. som åligger chefen i Arméförvaltningen än samme 
embetsman i Sjöförvaltningen; och det är icke blott summan och siftran 
af denna redovisning utan äfven dess fördelning på olika håll soni är 
mera tidsödande för den förre än för den senare chefen. Detta visar 
sig äfven derigenom, att chefen för Arméförvaltningen måste hafva två 
krigsråd under sig till biträde, hvithet deremot icke erfordras för che
fen för Sjöförvaltningen.

Hvad den anmärkningen beträffar, att Kongl. Maj:t nu skulle 
hafva anfört samma skäl för den föreslagna löneförhöjningen som i 
fjor, så får jag säga, att Kongl. Maj:t nu anfört bättre skäl än förut, 
då han nemligen mycket rigtigt förklarar, att den pågående förändringen 
i arméns organisation och underhåll har i högst betydlig män ökat 
göromålen för dessa båda chefer. Generalkrigskommissariens göromål 
hafva ökats genom den befattning han måste taga med de till stats
verket indragna miiitieboställena, och äfven generalintendentens tjenste- 
åligganden hafva blifvit förökade genom passevolansens upphörande.
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Om anslag tia Jag tror således, att billigheten talar för, att dessa båda chefer blifva
penningrar3för likstälda med de andl'a militäre departementscheferne i Arméförvalt-
Generalinten-

denten och Jag anhåller om bifall till Utskottets förslag.
Generalkrigs-

flfortsT"' ^err Liss 01of Larsson: Blott ett par ord. Man har, med 
anledning af den jemförelse jag, förra gången jag hade ordet, gjorde 
mellan chefen för den civila afdelningen i Marinförvaltningen och 
chefen för samma afdelning inom Arméförvaltningen, sökt påvisa, att 
någon annan likhet icke förefinnes mellan dessa båda chefer än den, 
som ligger i sjelfva ordet chef Så vidt jag kan finna, är likheten 
dem emellan fullständig äfven i afseende å göromålens ordnande. I 
Arméförvaltningen finnes nemligen icke någon chef för hela verket, 
och i Marinförvaltningen finnes icke heller någon chef för det hela. 
Jag kan således icke föreställa mig, att chefen för den civila afdel
ningen i Marinförvaltningen kan med större skäl kallas för byråchef 
än chefen för den civila afdelningen i Arméförvaltningen. Ty om den 
förre skall vara byråchef, så bör det naturligtvis också finnas en ho
nom öfverordnad chef, som har högsta ledningen af embetsverket i 
dess helhet; men eu sådan chef finnes icke i Marinförvaltningen, utan 
der är hvar och en chef i viss mån sjelfständig för sig. De samman
träda visserligen och behandla några mål såsom pleniärenden, men på 
samma sätt tillgår äfven i Arméförvaltningen, der vissa frågor hand
läggas på enahanda vis. I det fallet äro således de båda verken att 
betrakta såsom lika hvarandra.

Nu säger man, att göromålens mängd äro så olika i dessa båda 
embetsverk. Jag får säga, att, när Riksdagen faststälde lönereglering 
för Marinförvaltningen, så tror jag, att Riksdagens mening var, att 
chefen för Marinförvaltningens civila afdelning skulle hafva fullt upp 
att gorå. Nu kan jag icke tro, att man af chefen för den civila af
delningen i Arméförvaltningen skall vilja fordra mera arbete än af 
någon annan menniska. Jag föreställer mig således, att Riksdagens 
mening är att dessa båda chefer skola hafva full sysselsättning af sin 
tjenst. Nu säger man vidare, att den ene chefen har så många tjenste
man under sig och den andre deremot så få. Jag medgifver, att äfven 
jag förut hyst en sådan åsigt; men sedan både Riksdagen och Kongl. 
Maj:t upphört att hysa en sådan tanke, har äfven jag ansett mig 
nödgacl att öfvergifva min förra ståndpunkt i detta afseende. När 
t. ex. fråga förevar om lönereglering åt Fångvårdsstyrelsens tjenste
man,'' så tillstyrkte Utskottet och biföll Riksdagen Kongl. Maj:ts pro
position derom, att under den ena af byråcheferne skulle finnas en 
kamererare. För min del yttrade jag då, att jag ansåg det vara högst 
orimligt, att en byråchef, som hade så få personer under sig, skulle 
behöfva en särskild kamererare. Jag framhöll detta, i synnerhet der
före att missförhållandet framstår så mycket tydligare vid jemförelse 
med Statskontoret, hvarest åtminstone en af byråcheferne har ett be
tydligt större antal tjensteman under sig än byråchefen i Fångvårds
styrelsen, utan att man dock ansett nödigt att i Statskontoret skapa 
en sådan mellanhand som eu kamererare. Men då svarade man mig,

Torsdagen den 17 Maj.



Torsdagen den 17 Maj. 11 N:o 64.

att man icke behöfde bry sig om, huru många tjensteman, som funnos Om anslag till 
i Fångvårdsstyrelsen, och på det sättet tick detta embetsverk ändå sin 
byråchef, som under sig skulle hafva en kamererare och tre andra PGeneralinten- 
tjenstemän. Det hjelpte icke att göra några invändningar mot denna dmtm och 
besynnerliga anordning. Vid detta tillfälle passade naturligtvis icke Generaticrigs- 
sådana skäl att användas, som dem man nu begagnar för att vinna ^mmssanen. 
det mål man önskar. Nu deremot passa dessa skäl för att förskaffa ^ °r 
de ifrågavarande tjenstemännen större löneförmåner än de för när
varande åtnjuta, och derföre framdragas dessa skäl med begärlighet.
Men jag för min del kan icke gilla dessa skäl, utan fordrar, att man 
bör vara konseqvent, hvarföre jag ock håller på, att Riksdagens be
slut i fjor i denna fråga skall utgöra rättesnöret för Riksdagens åt
gärd äfven i den nu föreliggande frågan.

Hufvudskälet, hvarför Kongl. Maj.ts proposition förra åretafslogs, 
var, att man ansåg, det ifrågavarande personers aflöningar, sådana de 
då voro bestämda, icke voro så små, att man för den skull borde 
frångå den åsigt Riksdagen vidhållit i afseende å tillfälliga löneför
bättringar — de äro likväl icke mindre i år •— samt att dessa af
löningar borde regleras i sammanhang med hela verkets lönereglering.
I år stå vi likväl, säga hvad man vill, ett år närmare denna reglering 
än vi gjorde i fjor.

Då man således icke kunnat finna något skäl, som talar för bifall 
till Kongl. Maj:ts framställning i år, utöfver de för enahanda fram
ställning^ fjor anförda, finner jag för min del det vara orimligt att 
nu bifalla ‘densamma. Att jag till en del vill frångå det beslut vi 
förlidet år fattade, härleder sig, såsom jag redan antydt, från den 
lönereglering vi nu faststält för Marinförvaltningen. Jag vidhåller så
ledes mitt förut gjorda yrkande, som, på samma gång det utgör en 
medelväg emellan Kongl. Maj:ts förslag och Riksdagens beslut i fjor, 
jemväl står i full öfverensstämmelse med det beslut, vi fattat i afseende 
å Marinförvaltningen.

Häruti förenade sig Herr Sven Andersson.

Efter det öfverläggningen förklarats slutad och propositioner blifvit 
gifna i enlighet med de gjorda yrkandena, biföll Kammaren Utskottets 
hemställan.

Punkten o2. Angående
aflöning för

Uti underdånig skrifvelse den 11 Maj 1876 anhöll af anförda s^äl öfvertaiige 
Riksdagen, det Kongl. Maj:t täcktes låta vidtaga åtgärder ledande der- tjensteman i 
hän, att något anordnande af medel från de under Arméförvaltningens 
vård stälda kassor och fonder till betäckande af utgifter för aflöningar nms,en 
eller arfvoden inom samma embetsverk icke vidare måtte ega rum.
Denna skrifvelse var föranledd deraf, att, enligt hvad Riksdagens år 
1875 församlade revisorer anmärkt, under eu följd af år utbetalts, 
bland amrat, dels från mötespassevolansfondens medel aflöning till en 
revisor och fyra kammarskrifvare öfver stat med tillhopa 6,200 kronor,
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Angående 
aflöning för 
öfver tålige 

tjensteman i 
Arméförvalt
ningen m. m. 

(Forts.)

dels ock ett å invalidhusfonden anvisadt bidrag till aflöning åt Armé
förvaltningens advokatfiskal och till ersättning åt extra biträden med 
tillhopa 1,200 kronor; och hade Ivongl. Maj:t nu föreslagit Riksdagen 
att, om ifrågavarande medel icke ansåges böra från förr bemälda 
fonder tills vidare utgå, anvisa desamma, tillhopa 7,400 kronor, å 
extra stat för år 1878.

I anledning af berörda nådiga förslag hade Utskottet hemstält:

att Riksdagen måtte det äskade anslagsbeloppet, 7,400 kronor, 
på extra stat för år 1878 anvisa.

Enligt anteckning å utlåtandet, var reservation vid denna punkt 
anmäld af Herr Jöns Rundbäck, hvilken yrkat, att Kongl. Maj:ts före
varande nådiga framställning måtte på det sätt af Riksdagen bifallas, 
att till aflöning åt ofvan nämnde öfvertalige tjenstemän samt till extra 
biträden på extra stat för år 1878 anvisades ett belopp af 6,900 
kronor.

Efter uppläsning af Utskottets hemställan, yttrade

Herr Jöns Rundbäck: Såsom Herrarne behagade finna, harjag 
reserverat mig mot Utskottets förslag,i denna punkt, och jag har 
till denna reservation antagit utskotts-afdelningens förslag till lydelse 
af punkten. Tillika ber jag få nämna, att min reservation afser 
hvarken den lilla summan af 500 kronor, som utgör skilnaden mel
lan Utskottets och mitt förslag, eller den person, till hvilken den 
skulle utgå, ty derom förtjenar icke att talas, och jag skall icke hel
ler derom nämna ett enda ord.

Jag ber endast, att, för den händelse Herrarne icke allesammans, 
hvilket jag betvifla!’, läst den vidlyftiga utredningen af denna fråga, 
få erinra Herrarne om några dermed förbundna omständigheter, 
hvilka jag likväl i största korthet vill relatera.

Vid 1865 års riksdag reglerades, såsom vi veta, Arméförvaltningen 
efter nya och andra grunder än de förut för detta verk gällande, och 
i följd af denna reglering blefvo vissa fenster, till hvilkas innehaf
vare lönen dittills utgått från mötespassevolansfondens och invalidhus- 
fondens medel, indragna. Dessa fonder äro, såsom vi känna, genom 
Riksdagens skrifvelse af år 1871 stälda till Kongl. Maj:ts disposition 
för att användas till vapenöfuingar och dermed gemenskap egande 
utgifter; men då på invalidhusfonden uppstod eu behållning af 1,200 
kronor, hemstälde Arméförvaltningen till Kongl. Maj:t, huru vida icke 
det kunde medgifvas Förvaltningen att använda dessa 1,200 kronor 
dels till förhöjning af dess advokatsfiskals lön och dels till arfvoden 
åt extra biträden. Härtill lemnade Kongl. Maj:t sitt bifall; men 
derefter kommo Riksdagens revisorer och anmärkte undan för undan 
att dessa fonder, som stälts till Kongl. Maj:ts disposition för andra 
ändamål, icke borde användas till sådana löneförbättringar’ och arf
voden. Dessa anmärkningar gillades åt Stats-Utskottet och anmäldes
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af Utskottet för Riksdagen, som också två särskilda gånger under- Ayatndt 
känt detta Arméförvaltningens och Kongl. Maj:ts sätt att gå tillväga.
Men trots allt detta, och ehuru Kongl. Maj:t år 1867 blott och bart tjensteman i
vidhöll denna löneförhöjning för advokatfiskalen, som det heter i Arméförvait-
Ivongl. Maj:ts bref, “från och med innevarande år tills vidare,14 så
säger jag, trots alla anmärkningar, Stats-Utskottets betänkanden och (Forts.)
Riksdagens beslut, hafva dessa 500 kronor fortfarande utgått; och man
vill nu, att Riksdagen, tvärt emot sina förra beslut, skall lemna sitt
bifall till detta.

Jag vet väl, att det är förgäfves att i detta ögonblick strida för 
en grundsats; men jag har icke kunnat och jag kan icke tro, att 
Riksdagen bör frångå sin två gånger förut uttalade åsigt, att dessa 
fonder icke borde på detta sätt användas. Ty hvad blir följden, 
mine Herrar, om Riksdagen nu, såsom Kongl. Maj:t föreslagit, anvisar 
penningar till dessa löner och arfvoden, som hittills utgått af dessa 
fonder? Jo, följden blir den, att Kongl. Maj:t kan gifva bvilka 
embets- och tjensteman som helst löner af besparingarne på en eller 
annan fond, och att, sedan Riksdagen förklarat, att den icke kan god
känna dessa löner, att den icke pröfvat dessa stater och att den icke ens 
hört talas om dessa löner, den slutligen måste anvisa medel till ett 
fortsatt bestridande af dessa utgifter. Men hvartill tjenar det väl att 
reglera stater, då man kan gå till väga på sådant sätt ?! Dessutom 
har den nu ifrågavarande personen erhållit dyrtidstillägg i likhet med 
andra tjensteman; oaktadt han genast efter Arméförvaltningens nya 
organisation för 10 år sedan erhöll dessa 500 kronor och fortfarande 
erhållit dem i trots af Riksdagens beslut. Detta är något, som jag 
anser vara i yttersta måtto orimligt; och det kan icke vara rätt.
Jag för min del protesterar deremot. Och vill Riksdagen kasta öfver 
bord den grundsats, den i detta fall upprepade gånger uttalat, så 
gerna för mig. Jag skall icke begära votering för min mening; men 
jag vill i protokollet hafva förvarad den protest mot ett dylikt till- 
vägagående, jag härmed nedlägger.

Friherre Lejonhufvud: I denna fråga har, såsom Herr Jöns
Rundbäck förklarat, rådt en meningsskiljaktighet mellan Kongl.
Maj:t och Riksdagen, och denna meningsskiljaktighet gäller tydligen 
Kongl. Maj.ds rätt att använda vissa fonder. Men att nu slita denna 
tvist genom en votering lärer väl icke gå 'för sig, ty Riksdagen bär 
redan framstält sin åsigt i saken, och; Kongl. Maj:t har gifvit till 
känna, att denna åsigt icke kunnat godkännas, samt trott sin rätt 
på annat sätt. Då det derjemte gäller en obetydlighet, torde det 
vara bäst att låta det gå så som Kongl. Maj:t begärt och Utskottet 
nu föreslagit, helst det väl icke kan dröja mera än tre eller fyra år, 
innan en fullständig omorganisation af Arméförvaltningen kommit till 
stånd. Det fägnar mig således, att Herr Jöns Rundbäck icke yrkat 
bifall till sin reservation; och jag tillåter mig anhålla om bifall till 
Utskottets förslag.

Härmed var öfverläggningen slutad. Utskottets förslag bifölls.
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Punkten 33.

I mom. a hade Utskottet tillstyrkt:
att Riksdagen måtte, i enlighet med derom af Kongl. Maj:t 

gjord framställning, på extra stat för år 1878 anvisa ett extra an
slag af 9,709 kronor till ökadt befäl och aflöningsförbättringar vid 
disciplinkompaniet.

Sedan föredragning skett af detta moment, lemnades ordet på 
begäran till

Herr Ehrenborg, som anförde: Att disciplinkompaniet är i 
behof af ökadt kasernutrymme, synes vara obestridligt, hksom det 
ock lärer vara utom allt tvifvel, att anledningen till nummerstyrkans 
hastiga fördubbling legat uti upphörande af passevolansen vid de 
värfvade regementena. Men det synes mig kunna ifrågasättas, huru 
vida det är nödvändigt, att detta kompani fortfarande skall vara 
förlagdt vid Karlsborg. För min del bekänner jag, att jag hyser 
den föreställningen, att Karlsborg, i den egenskap denna militärpunkt 
numera eger, är den mest olämpliga plats för disciplinkompaniet, Jag 
kan visserligen icke smickra mig med att förstå militära förhållan
den, men om allmänna grundsatser för ordning och tukt ega tillämp
ning jemväl på militära förhållanden, och detta i ännu högre grad i 
samma mån det inom militären erfordras en strängare disciplin än 
inom något annat område, så kan jag omöjligen föreställa mig, att 
Karlsborg är rätta stället för detta kompani. Jag tillåter mig visst 
icke uttala något klander mot krigsstyrelsen, derföre att kompaniet 
en gång blifvit dit förlagdt, ty Karlsborg var icke då i samma grad 
som nu —- en brännpunkt och härd för militär undervisning och ut
bildning. Men numera äro dit förlagda betydliga truppmassor af flera 
specialvapen, infanteriets underbefälsskola och snart den beslutade 
nya volontärskolan. Bland dessa trupper finnas också en mängd 
rekryter. Nu är det ju för Herrarne bekant, hvad för en slags trupp 
detta disciplinkompani är. Det är eu truppstyrka, som å ena sidan 
visserligen icke består af egentliga fångar eller brottslingar, hvilka 
begått tjufnadsbrott eller äro i mistning af medborgerligt förtroende, 
utan som bevaka sig sjelfva, fraternisera med andra trupper och 
betraktas såsom soldater men, som dock, å andra sidan, äro af den be
skaffenhet, att dess eget befäl om dem afgifvit en karakteristik, hvilken 
står att läsa i bilagan till Kongl. Maj:ts proposition och innehåller 
att kompaniet är ett “utskott af de oordentligaste och oregerligaste 
af värfvade arméns manskap.“ De utgöras nemligen i allmänhet af 
sådane värfvade soldater, som ådagalagt begifvenhet på fylleri, opålit
lighet och hvarjehanda fuffens, sålunda i vanart motsvarande hvad 
man kallat eu strykklass i en skola. Kan det nu vara skäl att 
hafva ett sådant sällskap i omedelbar beröring med trupper och 
rekryter å landets största förläggningsort för den militära undervis
ningen. För min del kan jag omöjligen föreställa mig det, och då 
jag af Kongl. Maj:ts proposition såg, att meningen var att förstora

Om anslag 
till ökadt be
fäl och aflö
ning sförbätt
ringar vid 
disciplin - 
kompaniet.
(Forts.)
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disciplinkompaniets kasern vid Karlsborg, tog jag för gifvet, att Om anslag till 
krigsstyrelsen, som jag förmodade nog insåge olämpligheten af denna »kadi befäl och, 
förläggningsort, dock omöjligen kunnat disponera någon annan punkt Cittringmvid 
för kompaniet och derföre af nödtvång sett sig föranledd att begära disciplin- 
medel till utvidgning af kompaniets nuvarande kasern, i tanken att kompaniet. 
denna kasern och denna utvidgning i allt fall blir för andra trupper (Forts.)
behöflig, och disciplinsoldater förr eller senare kunna till lämpligare 
plats förflyttas. Jag vet dock icke bestämdt, om denna min slutsats 
kan vara riktig, men då vi hafva lyckan se närvarande i Kammaren 
icke blott Herr Krigsministern, utan äfven chefen för fortifikationen, 
under hvars befäl disciplinkompaniet är stäldt, så förmodar jag, att 
vi kunna få upplysning angående de omständigheter, hvilka böra in
verka på Kammarens beslut. I händelse det kan uppgifvas eu annan 
punkt inom våra landamären, hvarpå disciplinkompaniet lämpligen 
kunde förläggas, då finnes det i min tanke full anledning att för 
närvarande afslå detta anslag för att icke läsa fast kompaniet på 
ett ställe, som ingalunda är det rätta; men finnes åter ännu ingen 
sådan punkt att tillgå, då blir det väl nödvändigt att anslaget be
viljas.

Het har blifvit mig berättadt, att inom Stats-Utskottet fram
hållits dessa betänkligheter och att de icke blifvit bestämdt bestridda, 
men att såsom skäl för anslagets beviljande andragits, att kronan 
behöfver det arbete, som utföres af disciplinsoldaterne. I det afseendet 
undrar jag, om icke förhållandet med disciplinsoldaternes arbete är 
detsamma som med fångarnes arbete, nemligen att arbetet är beroende 
på de premier, kronan består. Den hund, man måste drifva till sko
gen, gör föga nytta. Jag förmodar dessutom, att på hvilken plats, 
man än förlägger dem, skola de väl göra något arbete för allmän 
räkning, och staten kan således icke förlora på, om desse disciplinsoldater 
flyttas från ett ställe till annat.

På grund af hvad jag nu anfört yrkar jag för närvarande vörd
samt afslag å den föredragna punkten, under förbehåll att, i händelse 
upplysningar meddelas om att eu förflyttning af diciplinkompaniet från 
Karlsborg är omöjligt, få återtaga mitt yrkande.

I alla fall har jag velat till protokollet uttala min tanke om önsk
värdheten af en förflyttning, som af sakkunnige personer enstämmigt 
förklarats vara särdeles påkallad.

Friherre Leijonhufvud: Då disciplinkompaniet, eller, som
det först kallades, värfvade arméns pionierkompani, uppsattes, stäldes 
detsamma under Fångvårdsstyrelsens uppsigt. Men då manskapet der
städes utgjordes af personer, som icke blifvit straffade för något egen- 
ligt brott, utan endast utstrukna ur regementet på grund af oreger
lighet, fylleri, uppstudsighet o. d., så afskiljdes år 1842 kompaniet 
från den öfriga kronoarbetscorpsen och biet' en särskild corps under 
benämningen: kronoarbeteorpsens soldatklass. Man kunde nemligen 
icke kolt och hållet skilja detta manskap ur tjensten, hvarigenom kro
nan skulle hafva förlorat sin rätt att förfoga öfver karlen och till
godogöra sig hans arbete under den längre eller kortare tid, han hade
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Om anslag till qvar att tjena. I motsatt fall behöfde ju karlen endast begå eu för
öda* befäl och 8ee;[Sq som icke kunde rubriceras under brott, för att när som honom 
bättringar °vid bäst syntes frigöra sig från den skyldighet, han krontraktsenligt åta- 

disdpiin- git sig att tjena kronan.
kompaniet. Hvad manskapets uppförande i allmänhet beträffar, så är det
(Forts.) vanligen sämre vid de värfvade regementena i hufvudstaden än vid 

disciplinkompaniet, der det på senare åren varit särdeles godt. Nog
granna uppgifter, som jag i detta hänseende skaffat mig, ådagalägga, 
att om jag jemför manskapet vid disciplinkompaniet med de värfvade 
trupperna, förseelserna bland det förstnämnda varit långt mindre än 
vid något af de värfvade regementena, med undantag af Vendes artilleri. 
Att under sista tiden antalet bestraffningar vid disciplinkompaniet så 
betydligt ökats, har sin orsak i den myckenhet folk, som strömmat till 
kompaniet i följd af passevolansens upphörande. Det oaktadt äro för
hållandena vid kompaniet särdeles tillfredsställande, hvilket är en följd 
af den stränga uppsigt och det ordentliga arbete, som manskapet är 
underkastadt. Det fins intet bättre sätt att disciplinera ungt, oregeriigt 
folk än att hålla det vid strängt arbete. Och det har manskapet vid 
disciplinkompaniet sex dagar i veckan från morgon till afton året om.

Då kompaniet först uppsattes och afskildes från den öfriga krono- 
arbetscorpsen, användes manskapet enligt kontrakt med vederbörande 
bolag för arbete till en början vid Trollhätte sluss’ ombyggnad och 
sedermera vid Strömsholms kanal. På begge ställena arbetade man
skapet väl, fick godt vitsord om sig, och inga klagomål öfver dess 
uppförande förspordes. Om jag ej misstager mig, användes kompaniet 
en kortare tid äfven till arbete vid Borghamn. Sedermera flyttades 
det till en ö i Karlskrona närhet, nemligen Bollö, der det jemväl an
vändes i enskildt bolags tjenst för stenhuggeriarbeten. Der arbetade 
kompaniet, så länge bolaget hade behof af detsamma, och då bolaget 
uppsade sitt kontrakt i detta afseende med kronan, beslöt Kongl. Maj:t 
att öfverflytta manskapet till armén, dit det ock egentligen hörde. Det 
är nemligen af vigt för karlen, att, då han lemnar tjensten och åter in
träder i det enskilda lifvet, han då icke kommer från fångvården, 
utan från en militäranstalt eller corps. Då återstod frågan, hvarest 
denna corps skulle förläggas. Någon önskan att göra Karls borg till 
vistelseort för diciplinkompaniet förefans icke och ej heller begärde 
fortifikationen det. Ty huru stor nytta man än kan hafva af dess arbete, 
så är det till en viss grad besvärligt att hålla reda på detta manskap. 
Men lika litet som Herr Ehrenborg nu kunde man då utfinna 
något annat passande ställe till vistelseort för kompaniet.

Jag ber att få erinra, att det bär som annorstädes är en ömtålig 
sak att använda kronans disciplinsoldater till sådant arbete, hvarigenom 
kronan blir en konkurrent med den enskilde. Allmänt klagas, om ej 
så mycket här i landet, så desto mera i utlandet öfver detta för 
hållande. Jag anser derföre, att kronans disciplinsoldater böra använ
das till sådana arbeten, som kronan för egen räkning behöfver ut
förda. Ur denna synpunkt torde någon lämpligare plats för diciplin
kompaniet än Karlsborg icke förefinnas. Anses manskapets närvaro 
derstädes såsom mindre nyttigt för granskapet, så lärer samma an-



märkning kunna göras, hvarhelst det än må förläggas. Och jag före
ställer mig, att någon kommun icke gerna skulle vilja emottaga kom
paniet, åtminstone inte utan protest. Det blefve dessutom svårt att 
på andra ställen hålla en så sträng uppsigt öfver folket, som, i synner
het nattetid, är nödvändig. I detta afseende har Karlsborg den för
delen, att manskapet der är förlagdt inom en omgärdad gård. Det ar 
endast de pålitligaste af karlarne, som öfverlemnas åt sig sjelfva; de 
öfriga stå, i synnerhet nattetid, under uppsigt af ett stort antal befäl, 
som ständigt visiterar dem, och på detta sätt uppehälles en sträng 
disciplin.

Hvad angår det skadliga inflytande, som man förmenar kompaniet 
skall utöfva på öfriga vid Karlsborg förlagda trupper och särskilt 
på den blifvande volontärskolan, så torde i sjelfva verket detta infly
tande inskränka sig till intet. Just derföre att de sommartiden gå i 
arbete tolf timmar om dagen och på vintern så länge dager varar och, 
om de skulle befinnas vara opålitliga och oordentliga, kunna instängas i 
kasernen, tror jag, att de icke kunna utöfva något skadligt inflytande 
i anmärkta hänseendet.

Det skulle vara mycket illa, om Kammaren skulle falla på den 
tanken att ogilla anslaget, derföre att det kunde vara ensidigt, att 
disciplinkompaniet förflyttades till något annat ställe. Bristen på ka
serner inom fästningen har redan nu gjort sig särdeles känbar. 
Under denna vinter har man nödgats flytta många af underbefäls- 
skolan af brist på utrymme och detta visar till fyllest, att hvarje rum i 
kasernen inom fästningen är fullt upptaget. När fästningen framdeles 
hinner blifva färdig och disciplinsoldaterne der kunna undvaras, är dess
utom deras kasern beräknad för andra trupper. Man kan således icke 
förlora något genom att bevilja och använda det här begärda an
slaget till ifrågasatta ändamålet, i fall disciplinkompaniet i eu framtid 
förflyttas från Karlsborg.

För min del får jag säga, att jag icke vet något bättre ställe, 
der disciplinkompaniet för närvarande kan förläggas, än på Karlsborg. 
Att den, som i likhet med Herr Ehrenborg bor i närheten af Karls
borg, önskar, att kompaniet icke der skulle vara förlagdt, kan nog 
låta sig förklaras. Men Herr Ehrenborg har lika litet som lag kunnat 
utvisa någon bättre plats, dit kompaniet kan förflyttas.

Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr Ivey: Jag har icke begärt ordet för att yrka någon föränd
ring i Utskottets förslag; tvärtom biträder jag detsamma, men jag har 
begärt ordet, för att sjelfva saken må komma något mer på tal, då 
det icke kan förnekas, att åtgärden med förläggandet af disciplin
kompaniet till Karlsborg är i högsta grad olämplig.

För närvarande eger det förfarande rum att, när en soldat blifvit 
tre gånger straffad för disciplinförseelse, t. ex. vårdlösliet med persed
lar, mindre grad af uppstudsighet mot befäl, superi och dylikt, det 
beror på regementschefen ensam, men icke, såsom det borde vara, på 
.krigsrätt genom meddelad dom, att skicka soldat till disciplinkompa-
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Om anslag till niet. Vill man verkligen en gång hafva en armé af värnpligtige och 
<5kadi befäl och en möjligast god värfvad stam, må man, först al allt, då söka undvika 
fSrhättriinar hvarje misstanke om godtycke. Jag vill visst icke dermed säga, att 
vid "disciplin- något godtycke nu egen rum. Men det är konstateradt, att, under 

kompaniet, det på senare åren värfvade arméns numerär förminskats, disciplin- 
(Forts.) kompaniets deremot betydligt förökats.

Lemnar man emellertid denna sak å sido, som jag endast i förbi
gående velat vidröra, ehuru den har sin mycket allvarliga sida, ock 
tager i betraktande åtgärden att förlägga disciplinkompaniet till Karls
borg, så är det alldeles påtagligt, att det icke kan vara lämpligt att 
på samma ställe, der man bär en skola för rekrytbildning och der 
mönstersoldater skola tillskapas, förlägga disciplinkompaniet eller en 
mängd soldater, som på sätt och vis äro straffade personer. Man 
förlägger således det sämsta bredvid det bästa, straöskolan bredvid 
mönsterskolan. Kan detta vara rätt? Jag tror det icke. Den straffade 
nedsätter man ytterligare i hans eget och i andras omdöme, den an
dre utsätter man för frestelser, som icke borde förefinnas vid en 
mönsterskola. Jag tror, att eu rättelse härutinnan bör vidtagas ju 
förr desto hellre. Men då jag hyser denna åsigt och jag likväl 
instämmer i Utskottets förslag, så gör jag det till följd deraf, att det 
ifrågavarande anslaget, 9,709 kronor, är anvisadt på extra stat. Så
ledes, om Kongl. Maj:t, såsom jag hoppas, må finna lämpligt att i
arrangementet vidtaga en rättelse och disciplinkompaniet kommer att 
upphöra, behöfver icke detta befäl stå qvar i all tid. Det är nu
blott fråga om en tillfällig åtgärd för ett tillfälligt förhållande. På 
grund deraf har jag denna gång biträdt Utskottets förslag.

Medan jag har ordet, ber jag fä nämna, att jag äfven instämt i 
Utskottets förslag under punkten b. Jag har gjort det, icke derför 
att jag råkat i någon motsägelse med mig sjelf rörande önskvärd
heten att få disciplinkompaniet förflyttudt från Karlsborg, utan eme
dan kasernbyggnaderna blifva nödvändiga, antingen kompaniet der är 
förlagdt eller icke. Den utbildning, som underbefäls- eller rekryt
skolorna erhållit, fora,neder ett ökadt behof af kaserner, så att, äfven 
om man skickar disciplinkompaniet så långt bort som helst från
Karlsborg, blifva de ifrågavarande kasernbyggnaderna nödiga.

Som sagdt, jag har endast begärt ordet för att biträda den åsig- 
ten, att ju förr man kan förflytta disciplinkompaniet från Karlsborg, 
desto bättre.

Herr Jonas Andersson: Ja, vore det verkligen en så betydlig 
förbättring på senare tider i disciplinkompaniets uppförande, som Herr 
General Leijonhufvud sagt, skulle detta vara ganska märkvärdigt. Jag 
har för icke många år sedan haft detta kompani till mitt närmaste 
granskap, och det måste jag säga, att detta granskap var det mest 
besvärliga man kan tänka sig. Nyligen hafva dit förlagts straffångar, 
men dessa äro icke på långt när så besvärliga och farliga för sam
hället, som disciplinsoldaterne voro. Det gick till den grad sjelfsvål
digt och bullersamt till väga, att församlingen måste ingå till veder
börande med anhållan att blifva befriad från detta sällskap. De blefvo
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äfven till följd häraf förflyttade till annat ställe, och jag har hört 
folk, som nu hafva dem i sitt granskap, berätta åtskilligt, som tyc
kes gifva vid handen, att deras förbättring icke är särdeles stor. Mig 
förefaller det, som om hela denna institution vore olämplig och jag 
tror, att, om ordningen bättre uppehälles vid regementena, sådana der 
förbättringscorpser icke skulle behöfva bildas. Karlarne blifva der demo
raliserade i stället för förbättrade, ty der finnas alltid flere, som äro 
så förderfvade, att de förderfva de andra också. Säger man, att det 
är omöjligt att förbättra dem inom regementet, så talar detta icke 
något vackert språk för kasernlifvet.

Det är många kommuner, som fått taga emot sådana der förstörda 
individer, som uttjenat sin tid vid disciplinkompaniet, och de beklaga 
sig i högsta måtto öfver dem.

Jag kan sålunda icke annat än instämma med Herr Ehrenborg 
om önskvärdheten af kompaniets förflyttande från Karlsborg, ty der är, 
efter min öfvertygelse, icke rätta platsen för denna trupp, men då jag 
hör, att annan plats icke för det närvarande kan erhållas, gör jag 
intet yrkande.

Herr Ehrenborg: Det var tillfredsställande att af Herr Chefen 
för Fortifikationen höra ett någorlunda godt omdöme öfver disciplin
förhållandena inom kompaniet. Jag förmodar dock, att detta hans 
omdöme grundar sig på erfarenheten från någon viss kortare tid, ty 
annars skulle det vara svårt att dermed förena ett yttrande, som igen- 
finnes å pag. 61 i bilagan till innevarande års statsverksproposition, 
der det heter: “disciplinförhållandena vid kompaniet, som de första 
åren varit oväntadt goda, hade sedermera i väsentlig mån försämrats, 
och förorsakade för närvarande befälet allvarsamma bekymmer.4*

Då jag sista gången hade ordet, såg jag saken från den ena sidan 
allenast, nemligen med afseende å det förderfliga inflytandet på den 
öfriga truppen, men äfven om jag tager i betraktande disciplinkompaniet 
för dess egen skull och svårigheterna för befälet att å detsamma utöfva 
nödig tillsyn, så talar ju äfven detta för vigten och önskvärdheten af 
att få denna trupp förlagd på en mera isolerad plats, der de icke få 
tillfälle att sammanblandas med det öfriga mera oförvitliga manskapet. 
Jag vidhåller således detta såsom ett högeligen angeläget önskningsmål, 
men då Herr Chefen för Fortifikationen, till hvars ord jag har det 
största förtroende, har förklarat, att det icke för det närvarande fin
nes utsigt till att kunna erhålla någon annan plats och derjemte in
tygat, att det ifrågasatta ökade utrymmet i allt fall är behöflig! för
andra trupper, så vill och kan jag icke framställa eller vidhålla något 
yrkande om afslag.

Grefve Björnstjerna: Nödvändigheten af att ett disciplinkompani 
finnes torde icke kunna bestridas. Så vida man vill bibehålla ordning 
och skick vid de värfvade regementena, måste sådana personer, som 
icke vilja rätta sig efter disciplinstadgarne, blifva från regementet 
skilda. Desse personer skulle annars utöfva det olyckligaste inflytande
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Om anslag till på sina kamrater. 1 ständig beröring med det öfriga manskapet, skulle 
ökadt befäl och (]e j annat fap { hög grad skadligt inverka på sina kamrater. Så vidt 
bättring ar ”^vid jag känner, finnas derföre inom alla arméer disciplin kompanier, dit 

disciplin- dylika individer afsändas] för att der uttjena sin kapitulationstid, om 
kompaniet, de äro värfvade, eller sin värnpligtstid, om de tillhöra de värnpligtige. 

(Forts.) Deremot är jag alldeles af samma tanke som den ärade represen
tanten på kalmarbänken, att en sådan åtgärd som att afsända en sol
dat till disciplinkompaniet icke borde vidtagas utan på grund af krigs
rätts dom. En förändring i sådan syftning bör också ganska lätt kunna 
åstadkommas, och är jag öfvertygad, att hvar enda regementschef med 
största tacksamhet skulle helsa en dylik förändring. Af egen erfaren
het känner jag, att intet åliggande är för en befälhafvare mera på
kostande än att nödgas afsända en olycklig till disciplinkompaniet och 
sålunda till viss grad förstöra hans framtid.

Nödvändigt är emellertid, att en sådan trupp icke förlägges på 
landet, ty i annat fall uppstå säkerligen de olägenheter, som min vän 
från östergötlandsbänken nyss påpekade. Man kan icke på landet 
hålla nödig eftersyn på en sådan trupp som denna, man kan icke, om 
jag så må" uttrycka mig, der hålla den i tukt och Herrans förmaning. 
Jag vet således lika litet som Friherre Leijonhufvud något bättre ställe 
att förlägga den på, än en fästning, der de kunna hållas till strängt 
arbete under hela dagen och derefter stängas in i en kasern, ur hvil
ken de icke kunna komma ut. Jag kan icke heller föreställa mig, 
att deras närvaro der kan särdeles skadligt inverka på andra trupper, 
dels derföre att disciplinsoldaterne nästan aldrig få tillfälle att träffa 
de andra trupperna, dels derföre att andre soldater säkerligen undvika 
att umgås med disciplinsoldaterne, hvilka alltid anses vara i viss mån 
vanhedrade. Vid hvarje värfvadt regemente finnes dessutom en order, 
som strängeligen förbjuder allt samqväm med de ur rullorna utstrukne.

Olyckligt är visserligen, att sådana disciplinkompanier måste finnas, 
men då så är, finner jag för närvarande ingen lämpligare plats för 
dem än Karlsborg, och yrkar derföre bifall till hvad Kongl. Maj:t här 
föreslagit.

Härmed var öfverläggningen slutad. Kammaren biföll Utskottets 
hemställan.

Mom. b och c.

Biföllos.

Punkterna 34—37.

Blefvo äfvenledes bifallna.

Punkten 38.

Utskottet hade föreslagit:
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att Kongl. Maj:ts nådiga framställning derom, att till ett skjut- 
fält för Svea artilleriregemente måtte beviljas 270,700 kronor, deraf 
50,000 kronor skulle för år 1878 erfordras, icke måtte vinna Riks
dagens bifall.

Mot detta förslag hade Grefve L. af Ugglas och Grefve S. Lager
berg inom Utskottet reserverat sig, under yrkande:

att Riksdagen måtte till ett skjutfält för Svea artilleriregemente 
bevilja ett belopp af högst 270,700 kronor och deraf såsom extraan
slag för år 1878 anvisa 50,000 kronor.

Angående förevarande fråga yttrade

Chefen för Kongl. Landtförsvarsdepartementet, Herr Statsrådet 
Weidenhielm: Het är icke under den allra ringaste förväntan, att 
detta anslag skall af Andra Kammaren bifallas, helst det redan fallit 
i Första Kammaren, som jag ansett mig böra begära ordet, men jag 
kan dock icke med afseende på den utomordentliga vigt för Svea 
artilleriregemente, som ligger derpå, att regementet erhåller ett skjut
fält tillräckligt stort för dess utbildning och öfning, stillatigande låta 
frågan förfalla.

Yi veta, att artilleriets enda strid är eldstriden, och således är det 
en hufvudsak för detta vapen om det skall blifva användbart, att ut
bildas i skjutning så väl på stället som under manöver.

Innan de refiladé kanonerna infördes var Ladugårdsgärdet med den 
derstädes befintliga skottvidd af 2,000 fot någorlunda tillräckligt för 
fältartilleriets behof. Men sedan artillerivapnet erhållit den utveckling, 
som det nu har, kan icke Svea artilleriregemente, oaktadt alla ansträng
ningar i andra rigtningar, ernå den nödiga utvecklingen i denna 
hufvudgren af vapnets öfningar.

De skäl, som Utskottet anfört för afslag, äro dels att det före
slagna skjutfältet synts vara för dyrt och dels att detta skjutfält endast 
skulle kunna tillgodose Svea artilleriregementes behof och icke jemväl 
lämpar sig för inskjutning af grafva fästningskanoner och flottans kano
ner. Hvad detta senare skäl beträffar, så har man visserligen icke för
bisett önskvärdheten af att finna ett fält som tillfredsstälde fordringarne 
af så väl Svea artilleriregemente som det gröfre fästningsartilleriets, det 
vill säga ett fält ej alltför aflägset från Stockholm, som lemnade till
fälle till skjutförsök utsträckta 3/4 mil. Oaktadt inga omsorger blifvit 
sparade för att få reda på ett sådant fält, har detta likväl icke lyckats. 
Generalfälttygmästaren har yttrat, att han låtit göra förfrågningar i 
detta afseende icke blott hos alla landshöfdingeemheten utan äfven 
hos Skogsstyrelsen och Landmäteristyrelsen samt dessutom insatt för
frågningar i tidningar i landsorten. Dessutom hafva särskilde office
rare varit utsände för att inhemta upplysningar i detta afseende. Man 
bär undersökt åtminstone 25 olika ställen, deraf 15 eller 16, som 
skulle vara afsedda för Svea artilleriregemente. Dessa undersökningar 
hafva upplyst, att det är blott ett, enda fält, som medgifver inskjutning 
af de gröfre kanonerna, nemligen det som är beläget vid Hörle, men 
det ligger sä långt från Stockholm, att det icke kan användas för Svea 
artilleriregemente.

Om anslag till 
ett skjutfält 

för Svea 
Artilleri
regemente.
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Om anslag till 
ett skjutfält 
för Svea 
Artilleri

regemente. 
(Forts.)

Alltså förfaller det anförda skälet till afslag, ty Svea artillerirege
mente måste hafva ett skjut- och manöverfält. Detta regemente är 
alldeles för godt och dyrbart, för att icke ensamt för sig vara värdt 
detta anslag. Mine Herrar, det utgör en tredjedel af vårt fältartilleri 
och representerar ett kapital så stort, att den summa, hvarom nu är 
fråga, icke kan anses vara en stor uppoffring för att få detta kapital 
räntebärande, och räntebärande blir det icke, om regementet icke får 
den öfning i skjutning, hvarpå nutidens krigföring gör anspråk.

Hvad beträffar kostnaderna för exercisfältets anskaffande, så före
falla de mig också temligen dyra, och måste bestämmas af en lagenligt 
företagen expropriation. Det belopp af 50,000 kronor, som jag tillstyrkt 
Kongl. Maj:t att begära, skulle jag lifligt önskat, att Riksdagen hade 
beviljat. Icke derföre att något stort arbete eller någon betydligare 
inlösning af mark dermed kunnat åstadkommas, men det skulle hafva 
varit ett löfte gifvet åt Svea artilleriregemente, en försäkran, som nästa 
Riksdag måst inlösa.

Fältet skulle väl ej kunnat användas förr än 1879 och möjligen 
kan det till dess blifva färdigt, om nästa riksdag beviljar hela kost
naden. Det är i detta hopp som jag vill antaga, att det tillfälliga 
uppskof, som frågan nu underkastas, icke skall medföra någon förse
ning i afhjelpandet af detta regementets oeftergifiiga behof, hvilket 
med sin anslagsfordran måste till nästa riksdag återkomma.

Herr von Geijer: Jag har till alla delar blifvit förekommen af 
Herr Statsrådets och Chefens för Landtförsvarsdepartementet relation 
af frågan, enär jag haft för afsigt att andraga ungefär samma skäl 
för bifall till det begärda anslaget, som han nyss angifvit.

Jag beklagar verkligen, att just detta anslag, som otvifvelaktigt är 
ett af de vigtigaste af alla extra anslag under denna hufvudtitel, är det 
enda, som blifvit afslaget. På samma gång detta anslag är ett af de 
vigtigaste, är det äfven ett af de oundgängligaste af alla anslag, och 
detta till den grad att, om det icke beviljas i år, så måste det åter
komma nästa riksdag och om det äfven då afslås, året derefter och 
så allt framgent på samma sätt, ända till dess det slutligen blir be- 
viljadt.

Yi äro alla ense derom, att detta anslag förr eller senare måste 
beviljas, så vida Svea artilleris öfningar skola tillgodoses. Då återstår 
endast den frågan, huru vida det kan vara nödvändigt för Riksdagen 
att nu afslå anslaget för att få igen det till ett annat år. Hvad 
sjelfva kostnaden angår, är det ju icke antagligt, att det skall blifva 
bättre pris på platsen ett annat år, då jorden ju alltid skall vinnas 
genom expropriation och icke genom köp. Frågan blir då att an
skaffa billigare mark, men detta torde ej blifva så lätt. Svea Ar
tilleriregemente har haft liera kommissionärer ute för skjutbanas an
skaffande, men icke kunnat påträffa någon lämpligare än den vid 
Märsta, och att de påträffade detta ställe var en rigtig trouvaille. 
Frågan blir då för oss likasom vid ett vanligt fastighetsköp, huruvida 
det kan vara billigare att köpa i år eller året derpå.



Torsdagen den 17 Maj. 23 N:o 64.

Om anslag till 
ett skjutfält 
för Svea 
Artilleri
regemente. 

(Forts.)

Herr Adlersparre: Deri fråga, som i nu föredragna punkt be- 
röres, synes mig vara allt för vigtig för att affärdas med endast ett 
tvärt afslag. Het bör icke, synes mig, lemnas helt och hållet oan
märkt, att Svea artilleriregemente nu i mer än 10 år egt refflade 
kanoner, men icke haft någon skjutbana, der manskapet kunnat öfvas 
i att begagna dessa kanoner.

Det lär väl för en och hvar vara tydligt, att icke ens de dyr
baraste vapen i händerna på en trupp, som icke erhållit öfning i 
deras användande, kan vara till särdeles stort gagn, om krig skulle 
komma öfver oss.

Svea artilleriregemente har, såsom här blifvit anmärkt, visserligen 
en skjutbana, men denna bana är till sitt utrymme så begränsad, att 
den icke medgifver skjutning på längre häll än 2,000 fot, d. v. s. på 
musköter i kall, ett afstånd hvarpå fältartilleri, enligt nutidens taktik, 
aldrig bör uppträda. Häraf kan man finna, huru föga gagneligt och 
litet i sjelfva verket vinnes med öfningar på en sådan bana.

Dertill kommer, att, när arbetet med jernvägsanläggning till lilla 
Yärtan, en gång börjar, kvilket man har anledning att förmoda snart 
skall ske, så försvinner äfven den lilla skjutbana, regementet nu 
eger, och följden häraf blir, att Svea artilleriregemente då icke kom
mer i tillfälle att lossa ett enda skarpt skott.

Här är således ingen tid att förlora, men då, såsom redan blifvit 
nämndt, Första Kammaren afslagit Kong! Maj:ts proposition och bi
fallit Utskottets afstyrkande hemställan, tjenar det icke något till att 
vidare orda härom. Jag ämnar ej heller nu framställa något yrkande, 
men jag måste uttala, att, om än betänkligheter och uppskof äro be
rättigade, då frågan gäller en genomgripande reform af hela försvars
verket, så kan det icke från någon sida seat vara klokt att genom 
vägran af ett par hundra tusen kronor försumma en tidsenlig utveck
ling af det lilla vi ännu ega. Fältartilleriet är derjemte ett af arméns 
icke endast dyrbaraste, utan äfven vigtigaste vapen.

Det är endast detta jag velat hafva såsom min åsigt i protokollet 
antecknadt.

Grefve Björnstjerna och Herr Magerman instämde med Herr 
Adlersparre.

Herr Key: Med anledning af hvad Herrar von Geijer och Adler
sparre anfört, ber jag att få yttra några ord.

Jag erkänner villigt, att den brådska, som rådt under de senaste 
dagarne, föranledt, att Stats-Utskottets motivering blifvit något knapp
händig och jag erkänner, att den kunnat vara starkare, än hvad nu 
är förhållandet. Då så är, skall jag emellertid bedja att få här i

Under nuvarande förhållanden kan jag icke finna att det skulle 
blifva en så särdeles stor vinst för oss att nu uppskjuta frågan, hvar
före jag för min del önskar, att vi nu måtte bifalla det begärda an
slaget.

Jag yrkar bifall till Grefve af Ugglas’ reservtaion.
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Om anslag till stället anföra hvad Kong! Maj:ts proposition i detta fall innehåller,, 
ty Jap v^gar påstå, att Kongl. Maj:t dervid lyckats anföra långt mera 

Artilleri kraftiga skäl för nekande af det begärda anslaget än hvad Utskottet 
regemente, sjelft gjort. Sedan nemligen i Kongl. propositionen (bil. 3 a) relaterats, 

(Forts.) huru önskvärdt det vore att erhålla skjutfält dels för hela artilleriet 
och dels särskildt för Svea artilleriregemente samt i sist nämnda hän
seende framhållits Ladugårdsgärdets olämplighet såsom skjutfält, säges 
nemligen följande: “Af denna anledning hade undersökningar egt rum 
för att finna ett för Svea artilleriregemente lämpligt skjutfält, hvilket 
icke vore långt aflägset från Stockholm, samt, om möjligt, äfven kunde 
användas till ett för hela artilleriet gemensamt öfnings- och skjutfält, 
i händelse det ifrågasatta skjutfältet vid Hörle af en eller annan 
anledning icke komme till stånd; och hade sistlidna år verkstälda 
efterforskningar i trakten af Märsta, Knifsta och Bergsbrunna jernvägs- 
stationer på linien Stockholm—Upsala haft till följd, att slutligen ett 
fält blifvit funnet, som motsvarade de fordringar, indika kunde ställas 
på en lämplig skjutplats för fältkanoner, ehuru företagna undersöknin
gar gifvit vid handen, det någon möjlighet icke förefunnes att i fältets 
förlängning anordna och använda terrängen så, att det hela blefve 
ett för skjutning med pjeser af alla kalibrar ändamålsenligt eller ens 
användbart skjutfält.“ Då Kongl. Maj:t således säger, att möjlighet 
icke förefinnes att anordna terrängen, så att den blefve ett för skjut
ning med pjeser af alla kalibrar användbart skjutfält, har Utskottet 
ansett 270,000 kronor vara en allt för stor summa för anskaffande af 
ett så beskaffad! skjutfält.

Vidare säger Kongl. Maj:t om samma skjutfält, att det “är nästan 
slätt och utgöres till stor del af en numera torrlagd mosse, som dock 
delvis blifvit uppodlad, oaktadt jordmånen i densamma är af mager 
och dålig beskaffenhet.“ För denna “mosse af mager och dålig be- 
skaffenhet“ skulle dock priset komma att utgöra omkring 600 kro
nor för hvarje tunnland åker och äng samt c:a 150 kronor för hvarje 
tunnland dålig skogsmark, ett pris, som äfvenledes synts Stats-Utskottet 
vara alltför högt. Jag tror, att, huru öfvertygad man än må vara 
om nödvändigheten att anskaffa ett nytt skjutfält för artilleriet, lämp
ligt för långt gående kanoner, Stats-Utskottet dock icke är klander
värd! för sitt afstyrkande af Kongl. Maj:ts ifrågavarande förslag. 
Första Kammaren har åtminstone ej hyst denna åsigt, eftersom den 
till och med utan votering godkänt Stats-Utskottets betänkande i denna 
nu föredragna punkt.

Herr A dlersparr e: Jag hade icke med mitt anförande för afsigt 
att klandra vare sig Första Kammaren eller Stats-Utskottet, utan 
ville endast uttala min egen individuella åsigt om hvad behofvet ovil
korligen kräfver; och för densamma tror jag mig äfven hafva åberopat 
goda skäl.

Den siste ärade talaren yttrade såsom skäl mot inköp af ifråga
varande skjutbana, att den icke vore lämplig för kanoner af alla 
kalibrar. Jag måste häremot erinra, att behofvet här endast är, att 
skjutbanan skall vara lämplig för fältartilleri; icke för positions- och
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belägringsartilleri. För detta senares pröfning och inskjutning fordras 
en helt annan bana än som här är afsedd, nemligen en bana till öf
ning ej blott för befäl och underbefäl, utan ock för manskapet, så att 
hela regementet må kunna på rätt sätt begagna det dyrbara vapen, 
Konung och Riksdag anförtrott i deras händer. Skjutöfningar för 
belägringsartilleriet äro något helt annat än det, hvarom här är hufvud- 
sakligast i fråga.

Beträffande en talares anmärkning att priset skulle vara för 
högt, kan jag icke bedöma, huru vida så är förhållandet, men jag 
ber dock få nämna, att i dessa af Kongl. Maj:t begärda 270,000 
kronor ingå 26,000 kronor i och för stängsel, planeringar och broar, 
hvilka arbeten ju alltid måste anskaffas för hvilken bana som helst. 
Hvad sjelfva terrängen angår, är det visserligen sant, att en del 
är torrmosse, men också utgöres en del af åker, äng och skogsmark. 
Dessutom, äfven om man nu anser priset för högt, tror jag, att man 
äfventyrar att det blir högre, ju längre man dröjer med att göra in
köpet. Tiden är således i alla hänseenden dyrbar, och för hvarje år 
man dröjer blir vinsten ingen, men förlusten stor, åtminstone i mili
täriskt hänseende.

Öfverläggningen förklarades slutad. Sedan propositioner gifvits 
i öfverensstämmelse med de gjorda yrkandena, bifölls Utskottets förslag.

Punkt erna 39—46.

Blefvo jemväl, hvar för sig, bifallna.

§ 4.

Föredrogs och lades med godkännande till handlingarne Stats
utskottets memorial N:o 91, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga 
beslut angående en i Utskottets memorial N:o 77 föreslagen voterings
proposition.

o.

Till bordläggning anmäldes:

Stats-Utskottets memorial:
N:o 92, i anledning af Riksdagens på beräkningen af vissa ordi

narie inkomsttitlar inverkande beslut; och
N:o 98, med förslag till samman jemkning i anledning af Kam

rarnes skiljaktiga beslut rörande Stats-Utskottets utåtande Nio 82, 
angående förvaltningen af kronans domäner; samt

Sammansatta Stats- och Bevillnings-Utskottets memorial N:o 4, 
angående sekreterarearfvode.

Om anslag till 
ett skjut fält 
för Svea 
Artilleri

regemente. 
(Forts.)
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§ 6.

Föredrogos och godkändes nedan nämnda förslag till Riksdagens 
underdåniga skrivelser, nemligen:

af Stats-Utskottet:
N:o 51, angående regleringen af utgifterna under riksstatens Nionde 

hufvudtitel; och
N:o 57, angående beviljande af låneunderstöd för sänkning af 

sjöarne Hjelmaren och Qvismaren;
samt af JBevillnings-Utskottet:
N:o 54, angående vilkoren för tillverkning och försäljning af 

bränvin;
N:o 55, angående förändringar, som, i följd af Riksdagens beslut 

vidkommande § 9, 3:o i tulltaxeunderrättelserna, ansetts påkallade i 
afseende å vissa andra stadganden; och

N:o 56, angående tullbevillningen.

§ 7.

Justerades protokollsutdrag.

§ 8.

Herr E. von Schoultz både anhållit om ledighet från riksdags- 
göromålen från och med den 21 i denna månad för fullgörande af 
examensåligganden; och blef denna af Herr Talmannen nu anmälda 
ansökan bifallen.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. V41 på dagen.

In fidem
Gustaf Westdahl.
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Fredagen den 18 Maj.

Kl. 10 f. m.

§ I-

Justerades Kammarens protokoll för den 11 i denna månad.

§ 2.

I enlighet med hvad Herr Talmannen uti sammanträdet nästlidne 
Onsdag för Kammaren tillkännagifvit, skulle nu val anställas för att 
utse de fyra deputerade, hvilka, jemte Herr Talmannen och Herr vice 
Talmannen, komme att representera Kammaren vid Upsala universitets 
jubelfest den 5, 6 och 7 instundande September.

Herr Adlersparre, begärde ordet och yttrade: Herr Talman! 
Af den här framlagda förslagslistan å deputerade vid den stundande 
jubelfesten i Upsala finner jag, att vederbörande haft godheten ihåg
komma äfven mig. Ehuru jag naturligtvis icke kan annat än känna 
mig mycket smickrad af denna välvilja, nödgas jag härmed förklara, 
att jag icke kan emottaga uppdraget; och jag anhåller vördsamt hos 
Herr Talmannen, att Kammarens ledamöter måtte medgifvas några 
minuters tid för att ändra den uppgjorda listan.

I anledning häraf skedde ett kort uppskof, innan valförrättningen 
börjades; och sedan densamma derpå i vanlig ordning försiggått, 
befunnos nedannämnde ledamöter hafva blifvit utsedde att jemte Herr 
Talmannen och vice Talmannen taga del i ofvan nämnda jubelfest, 
nemligen:
Herr Ch. Dickson.............................................................. med 114 röster
Herr Ola Andersson .......................................................... * 100 „
Herr A. P. Danielsson.... .................................................  » 68 „
och Herr K. J. Berg ...............................   » 35 „

§ 3.

Föredrogs och bifölls Stats-Utskottets memorial N:o 92, i anled
ning af Riksdagens på beräkningen af vissa ordinarie inkomsttitlar 
inverkande beslut.

§ 4.

Skedde föredragning af Stats-Utskottets memorial N:o 93, med 
förslag till sammanjemkning i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut



rörande Stats-Utskottets utlåtande N:o 82, angående förvaltningen af 
kronans domäner.

Utskottets i detta memorial gjorda hemställan var så lydande:
“att Riksdagen må medgifva, att Kongl. Maj:t tills vidare, och 

intill dess Riksdagen uppå förnyad framställning i ämnet annorlunda 
beslutit, må, på sätt lämpligast synes, ordna förvaltningen af kronans 
domäner; dock så att de grunder, som af Kammarkollegium hittills 
iakttagits vid utarrendering af statens egendomar, skola för arrende
upplåtelser i tillämpliga delar tjena till efterrättelse®.

Herr Key anförde: I denna kläm törefinnes ett tryckfel, hvarpå 
jag ber att få fästa uppmärksamhet. Der står nemligen “de grunder, 
som af Kammarkollegium hittills iakttagit“ i stället för “hittills iakt
tagits"; Och får jag anhålla, att denna rättelse måtte af Kammaren 
uppmärksammas.

Vidare yttrades ej. Kammaren biföll Utskottets hemställan med 
rättelse af det utaf Herr Key omförmälda tryckfelet.

§ 5-
Föredrogs och bifölls Sammansatta Stats- och Bevillnings-Utskot- 

tets memorial N:o 4, angående arfvode åt Utskottets sekreterare.

§ 6.

Anmäldes och bordlädes Bevillnings-Utskottets denna dag inkomna 
betänkande N:o 16, angående beräkningen af tull-, post-, stämpel
pappers-, bränvinsbrännings- och hvitbetssockertillverkningsmedlen.

Föredrogos och godkändes Stats-Utskottets förslag till Riksdagens 
underdåniga skrivelser:

N:o 58, angående beviljadt kreditiv att i händelse af behof an
vändas till neutralitetens upprätthållande; och

N:o 59, angående upprättadt nytt reglemente för Riksgälds- 
kontoret.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 3/4 11 f. m.

N:o 64, 28 Fredagen den 18 Maj.

In fidem
Gustaf Westdahl.



Lördagen den 19 Maj. 29 N:o 64.

Lördagen den 19 Maj.

Kl. 12 på dagen.

Herr vice Talmannen ledde i detta sammanträde Kammarens för
handlingar.

§ I-

Justerades de i Kammarens sammanträden den 12 innevarande 
månad förda protokoll.

§ 2.

Föredrogs och bifölls Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 16, 
angående beräkningen af tull-, post-, stämpelpappers-, bränvinsbrän- 
nings- och hvitbetssockertillverkningsmedlen.

§ 3.

Under åberopande af § 28 i Riksdagsordningen, hemstälde Herr 
vice Talmannen, huru vida ej, då det för Kammarens ledamöter vore 
kändt, att Herr Sven Nilsson i Österslöf uti sin hemort med döden 
afgått, Kammaren, ehuru någon officiel underrättelse om dödsfallet 
icke inkommit till Kammaren, ville, sedan riksdagen numera så långt 
framskridit, att en sådan underrättelse ej längre torde böra afvaktas, 
besluta att, jemlikt stadgandet i ofvan nämnda §, hos Konungen göra 
anmälan om den ledighet inom Kammaren, hvilken genom Herr Sven 
Nilssons frånfälle uppstått; och blef denna hemställan af Kammaren 
bifallen.

§ 4.

Föredrogos och godkändes nedan nämnda förslag till Riksdagens 
underdåniga skrivelser, nemligen:

af Stats-Utskottet:
N:o 43, angående regleringen af utgifterna under riksstatens Första 

hufvudtitel;
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N:o 44, angående regleringen af utgifterna under riksstatens Andra 
hufvudtitel; och

N:o 45, angående regleringen af utgifterna under riksstatens Tredje 
hufvudtitel;

samt af Lag-Utskottet:
N:o 68, om bestämmande af reseersättning åt deputerade till 

markegångstaxors upprättande; och
N:o 64, angående tillerkännande af laga vitsord åt telegram.

§ 5.

Föredrogos och godkändes Riksdagens kanslis förslag till påragrafer 
i Riksdagsbeslutet, nemligen:

N:o 15, om ändring i 11 kap. 10 § Rättegångsbalken;
N:o 16, angående utsträckt rätt för församlingarne att vid till

sättning af presterliga beställningar kalla fjerde profpredikant; och
N:o 17, angående statsregleringen.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. -j-1 på dagen.

In fidem
Gustaf Westdahl.
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Lördagen den 19 Maj.

Kl. 7 e. m.

fortsattes det på middagen hållna sammanträde; och leddes dervid 
förhandlingarne af Herr vice Talmannen.

§ I-

Till bordläggning anmäldes följande från Stats-Utskottet inkomna 
memorial:

N:o 94, med förslag till ett stadgande i Riksgäldskontorets regle
mente, angående Riksgäldskontor tillkommande inbetalningar i följd 
af vissa för en del bergverk bestämda vilkor för befrielse från berg- 
verkstionde;

N:o 95, angående föreslagna gratifikationer för åtskillige tjenste- 
män och vaktmästare i Andra Kammarens kansli; samt

N:o 96, angående den under innevarande riksdag verkstälda stats
reglering.

§ 2-

Föredrogos och godkändes nedan nämnda förslag till Riksdagens 
underdåniga skrifvelser, nemligen:

af Stats-Utskottet:
N:o 47, angående regleringen af utgifterna under riksstatens Femte 

hufvudtitel;
af Särskilda Utskottet för behandling af Kongl. Maj:ts nådiga 

proposition med förslag till utsökningslag och i sammanhang dermed 
erforderliga författningar:

N:o 62, i anledning af samma nådiga proposition m. m.;
samt af .Riksdagens Kansli:
N:o 60, angående bestämmande af en viss orts lokaltid såsom 

den för landet lagligt gällande borgerliga tiden; och
N:o 61, angående ändring i § 4 af Kongl. kungörelsen den 29 

December 1860 rörande folkundervisningen i riket.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. £8 e. m.

In fidem
Gustaf Westdahl.

n
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Tisdagen den 22 Jlaj.

Kl. 1 e. m.

§ 1.

Justerades protokollet för den 14 innevarande Maj.

Sedan derefter till justering upplästs de i Kammarens samman
träden den 15 i denna månad förda protokoll, lemnades ordet på be
gäran till

Herr Sjöberg, som yttrade: Då protokollet för Kammarens 
sammanträde förliden Tisdag nu blifvit till justering uppläst, anhåller 
jag att med afseende derå få till dagens protokoll yttra några ord.

Bland de ärenden, som nämnde dag, eller i dag åtta dagar sedan, 
förekommo till behandling inom Kammaren, var äfven Stats-Utskottets 
utlåtande N:o 80 i anledning af Kongl. Maj:ts förslag i fråga om ny 
stat för Musikaliska akademien. I det första af de tvenne anföranden, 
hvarmed jag då tog mig friheten besvära Kammaren, kom jag genom 
en missägning att uppgifva, det akademien skulle för några år sedan 
hafva legat i underhandling med en framstående dansk musiker an
gående öfvertagande af den då lediga inspektorsplatsen vid akademien, 
men att den ifrågastälde personen förklarat sig icke kunna mottaga 
den honom sålunda erbjudna befattningen, med mindre honom till
försäkrades en fast årlig lön af 4,000 kronor jemte rätt till pension 
i stadgad ordning. Denna min uppgift var emellertid så till vida 
origtig, att det icke var inspektorsplatsen, som då var i fråga att 
återbesättas, utan en lärareplats i pianospelning. Den missägning, jag 
sålunda gjorde mig skyldig till, var, såsom lderrarne torde finna, i och 
för sig temligen oskyldig och hade i sjelfva verket icke samma be
tydelse, som framställandet af det rätta sakförhållandet skulle haft till 
stöd för den åsigt, jag i omförmälda ärende hyllade, då, såsom jag 
nyss anmärkte, frågan icke gälde chefsplatsen vid läroverket utan en 
•lärareplats.

Det är endast detta jag ansett mig böra begära att få i protokollet 
för denna dag intaget, såsom rättelse af och tillägg till mitt berörda 
anförande den 15 i denna månad.

Härpå blefvo de upplästa protokollen af Kammaren godkända.
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§ 2.

«

33 N:o 64.

Föredrogs och bifölls Stats-Utskottets memorial N:o 94, med för
slag till ett stadgande i Riksgäldskontorets reglemente angående Riks- 
gäldskontoret tillkommande inbetalning i följd af vissa för en del 
bergverk bestämda vilkor för befrielse från bergverkstionde.

§ 3.

Till behandling förekom Stats-Utskottets memorial N:o 95, an
gående föreslagna gratifikationer för åtskilliga tjensteman och vakt
mästare i Andra Kammarens kansli.

Under förmälan att Herrar Talmän till Utskottet öfverlemnat 
följande förslag till gratifikationer för nedannämnda tjensteman och 
vaktmästare i Andra Kammarens kansli:
Första kanslisten ....................................... ................... kronor 150 ____

Registratorn................................................. 125 —

G kanslister å 100 kronor hvardera......... 600 —

1 förste vaktmästare ................................ 75 ____

7 vaktmästare å 50 kronor hvardera ... 350 ____

4 d:o i klubblokalen å 50 kronor hvardera „ 200 —-
Summa kronor 1,500 —

hade Utskottet hemstält:

att de sålunda föreslagna gratifikationerna måtte af Riksdagen 
beviljas.

Sedan detta ärende blifvit till föredragning anmäldt, begärdes 
detsamma på bordet af Herr Iiieggström.

Herr Sjöberg yttrade: Jag vågar hemställa till den ärade leda
mot, som begärt att ifrågavarande betänkande måtte läggas på bordet, 
huru vida detta just nu kan vara behöflig! Betänkandet är af så 
kort innehåll, att det knappt torde finnas någon af Kammarens när
varande ledamöter, som icke redan hunnit taga kännedom om det
samma; och då hvad Utskottet föreslagit redan blifvit bifallet af 
Första Kammaren, hoppas jag att det i denna Kammare icke skall 
röna något motstånd.

Herr Hmggström: Just af det skäl, som den föregående talaren 
åberopade, eller att ifrågavarande betänkande är af kort innehåll, var 
det som jag begärde dess läggande på bordet. Jag anser det nemligen 
vara nödvändigt att taga reda på, huru det förhåller sig med dessa 
arfvoden, hvarom fråga är, och hvad som med afseende å dem blifvit 
beslutadt vid föregående riksdagar. Jag vidhåller mitt yrkande.

Herr Stråle: Jag tillåter mig att instämma med Herr Sjöberg. 
Ty, såsom han nämnde, detta betänkande synes mig vara så lättfatt-
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«

ligt, att en bordläggning af detsamma torde vara öfverflödig. Jag 
hoppas ock, att ingen förenar sig med Herr Hseggström om hans yrkande, 
enär detta skulle förhindra, att ärendet i dag Ange företagas till af
görande. Grundlagen föreskrifver nemligen, som bekant, att ett ärende 
skall för andra gången bordläggas, derest flere ledamöter påyrka det
samma.

Herr Carl Ifvarsson: För min del anser jag det icke vara 
skäl att nu, då riksdagen är nära sitt slut, bordlägga detta ärende, 
lika litet som att afslå Utskottets förslag. Het kunde nemligen hända 
att Kamrarne stannade i olika beslut, och om en gemensam votering 
med anledning deraf måste anställas, hvilket icke kunde ske förr än 
nästa Fredag, så komme detta att förorsaka ytterligare förlängning af 
riksdagen. Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr Key: Jag skall endast be att få instämma med den siste 
ärade talaren och yrka bifall till Utskottets förslag; hvilket, efter 
hvad som kommit till min kunskap, redan vunnit Första Kammarens 
bifall.

Herr Granlund: Herr Hmggström åberopade såsom skäl för
sitt yrkande om bordläggning af detta ärende, att man derigenom 
skulle komma i tillfälle att taga närmare reda på, huru det hittills 
förhållit sig med ifrågavarande arfvoden. Jag tror dock att dertill 
gifvits tillräckligt många tillfällen förut. För öfrigt kan jag icke tro, 
att Kammaren skulle vilja uppskjuta afgörandet af denna fråga, enär 
detta innebure bristande förtroende till det Utskott, som utredt den
samma. För min del yrkar jag bifall till Utskottets förslag.

Härmed var öfverläggningen slutad. Som icke någon af Kam
marens ledamöter förenat sig uti Herr Ikeggströms begäran om ären
dets ytterligare bordläggning, förklarade Herr Talmannen detsamma, 
på grund af 59 § Riksdagsordningen, nu böra till afgörande företagas; 
hvarefter Utskottets ofvan omförmälda hemställan, på derom af Herr 
Talmannen framstäld proposition, af Kammaren bifölls.

§ 4.

Föredrogs och bifölls Stats-Utskottets memorial N:o 96, angående 
den under innevarande riksdag verkstälda statsreglering; och blefvo 
derefter så väl den i bilagan N:o 1 intagna riksstaten för år 1878 
som ock bilagan N:o 2, innefattande förslagsberäkning öfver Riksgälds- 
koutorets inkomster och utgifter från den l Maj 1877 till 1878 års 
slut, sedan Kammaren medgifvit att samma bilagor icke upplästes, af 
Kammaren godkända.

§ 5.

Till bordläggning anmäldes:
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Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 17, med förslag till den af 
Riksdagen faststälda bevillningssummas utgörande; och

Stats-Utskottets memorial N:o 97, angående den nya riksstaten.

§ 6.

Föredrogos och godkändes nedan nämnda förslag till Riksdagens 
underdåniga skrifvelse!', nemligen:

af Stats-Utskottet:

N:o 48, angående regleringen af utgifterna under riksstatens sjette 
hufvud titel; och

N:o 70, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition om an
visande af medel för Sveriges deltagande uti 1878 års verldsutställ- 
ning i Paris;

af Lag-Utskottet:

N:o 69, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition med för
slag till lag angående eganderätt till skrift och förordning rörande 
utsträckt tillämpning af lagen angående efterbildning af konstverk den 
3 Maj 1867;

samt af Sammansatta Stats- och Bevillnings-Utslcottet:

N:o 72, angående afdrag å kronan behållen ränta af frälse-, 
skatte- och kronohemman och lägenheter; och

N:o 73, angående ändring af paragraferna 2 och 11 i nu gällande 
bevillningsförordning.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. V4 2 e. m.

In fidem

Gustaf Westdahl.
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Onsdagen den 23 Maj.

Kl. 3 e. in.

§ 1.

Upplästes till justering protokollet för den 16 i denna månad.

I sammanhang dermed anförde

Herr Hasggström: I det nu till justering upplästa protokollet 
förekommer ett yttrande, af Herr Carl Anders Larsson, som jag ber 
att få berigtiga.

När det var tal om ändring af 35 § i 1876 års reglemente för 
fullmäktige i Riksgäldskontoret, hvilken paragraf berör fullmäktiges 
rätt att utlåna tillfälligtvis disponibelt kapital, yttrade Herr Carl Anders 
Larsson bland annat, att fullmäktige mindre väl skötte denna låne
rörelse, i bvilket afseende ban anförde följande: “Händelsen blef 
emellertid sedan, att man nödgades realisera vissa af dessa ficklån, och 
i förstone hade man ingen annan råd än att taga mindre durabla 
papper, som såldes till och med till sexton procent. Der fick man 
stå nu med sådana valutor för sina penningar, och jag vet icke huru 
fullmäktige skulle hafva burit sig åt, om icke dessa papper fått räknas 
för valutor.“ Några sådana papper hafva, under de tre år, jag haft 
äran vara fullmäktig i Riksgäldskontoret, icke mottagits som hypotek 
för utlemnade tillfälliga lån, och, enligt mig lemnade upplysningar, 
icke heller sedermera der antagits.

Jag har ansett mig skyldig så väl för min egen som för mina 
kamraters skull att lemna detta berigtigande till dagens protokoll, på 
samma gångväg förklarar, det jag ingalunda tror, att Herr Carl 
Anders Larsson afsigtlig! framkommit med denna vilseledande uppgift 
utan att han, sjelf vilseledd af sin lifiiga inbillning, gripit uppgiften 
ur luften.

Derefter blef det upplästa protokollet af Kammaren godkändt.

§ 2.

Föredrogs och bifölls Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 17, 
med förslag till den af Riksdagen faststälda bevillningssummas ut
görande.

/
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§ 3.

Efter föredragning dernäst åt Stats-Utskottets memorial N:o 97, 
angående den nja riksstaten, blef samma memorial bifallet.

§ 4.

Justerades protokollsutdrag rörande de i §§ 2 och 3 här ofvan 
omförmälda beslut.

§ 5.

Föredrogos och godkändes Riksdagens kanslis förslag:
dels till Riksdagens underdåniga skrifvelse N:o 71, angående teck- 

ningsundervisningen och teckningslärarnes ställning och lönevilkor vid 
elementarläroverken;

och dels till paragrafer i Riksdagsbeslutet, nemligen:
N:o 18, angående bestämmande af reseersättning åt deputerade 

till markegångstaxors upprättande;
N:o 19, angående laga vitsord åt telegram;
N:o 20, angående vilkoren för tillverkning och försäljning af 

bränvin;
N:o 21, angående kreditivsummorna;
N:o 22, angående bankovinsten;
N:o 23, angående statsregleringen;
N:o 24, angående statsregleringen; och
N:o 25, angående statsregleringen.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. e. in.

Onsdagen den 23 Maj.

In fidem
Gustaf Westdahl.



N:o 64. 38 Torsdagen den 24 Maj.

Torsdag™ den 24 Maj.

Kl. 12 på dagen.

§ K

Justerades protokollet för den 17 i denna månad.

§ 2.

Pa fi anställning af Herr Talmannen beslöts, att de Kammarens 
protokoll, som vid Riksdagens slut återstode ojusterade, skulle, på sätt 
vid föregående riksdagar iakttagits, justeras af Stockholms stads riks
dagsmän inom Kammaren äfvensom af de Kammarens ledamöter, som 
voro fullmäktige i Riksbanken ochRiksgäldskontoret; skolande om tiden 
för denna justering så väl bemälde ledamöter särskilt underrättas, som 
jemväl tillkännagifvanden införas i kufvudstadens dagliga tidningar.

§ 3.

Föredrogos och godkändes nedan nämnda förslag till Riksdagens 
underdåniga skrivelser, nemligen:

af Stats- Utskottet:
N:o 46, angående regleringen af utgifterna under riksstatens Fjerde 

hufvudtitel;
N:o 49, angående regleringen af utgifterna under riksstatens 

Sjunde hufvudtitel;
„ N;o 50, angående regleringen af utgifterna under riksstatens 
Åttonde hufvudtitel;

N:o 65, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition, angående 
försäljning af de provincialläkaren i Ölands Södra mot på lön an
slagna bohemman;

N:o 66, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angående 
utbyte af jord för utvidgning af mötesplatsen Malmen i Östergöt
lands län;

Å;° 67, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angå
ende afsöndring af jord från indragna häradshöfdingebostället Hvet- 
landa Thomas- och Kullagården;
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N:o 68, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angående 
förvaltningen af kronans domäner;

N:o 74, angående beräkningen af statsverkets inkomster;
N:o 75, i anledning af väckt fråga om rätt till lyftning af de 

till begrafningshjelp afsedda innehållningar å löner;
N:o 76, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angående 

bergverkstiondens upphörande;
Nio 77, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angå

ende begrafnings- och öfriga kostnader med anledning af Hennes 
Maj:t Enkedrottning Josefinas dödliga frånfälle; och

N:o 79, med ny riksstat;
samt af lievillnings-Utskottet:
N:o 78, angående allmänna bevillningen.

§ 4.

Efter anmälan företrädde två Hans Maj:t Konungens Öfverste- 
kammarjunkare, hvilka på Hans Maj:ts höga vägnar kallade Herr 
Talmannen och Kammarens ledamöter att i morgon, efter bevistad 
gudstjenst i Storkyrkan, infinna sig å Rikssalen, der Riksdagen då 
komme att afslutas.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. •§ 1 på dagen.

In fidern
Gustaf Westdahl.
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Torsdagen den 24 Maj.

Kl. 8 e. m.

fortsattes det på middagen hållna sammanträde; och blefvo dervid 
Riksdagens Kanslis här nedan nämnda förslag till paragrafer i Riks
dagsbeslutet föredragna oeh godkända, nemligen:

N:o 26, angående statsregleringen;
N:o 27, angående förvaltningen af kronans domäner;
N:o 28, angående lag om eganderätt till skrift m. m.;
N:o 29, angående förslag till ny utsökningslag och i sammanhang 

dermed erforderliga författningar;
K:o 30, angående bergverkstiondens upphörande;
N:o 31, angående allmänna bevillningen;
N:o 32, angående aflåtna underdåniga skrifvelser i frågor rörande 

rikets allmänna hushållning m. m.; och
N:o 33, angående statsregleringen.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. ]9 e. m.

In fidem

Gustaf Westdahl.
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Fredagen dest 25 laj.

Klockan l/2 11 f. m.

Samlades Kammarens ledamöter och afgingo till Storkyrkan, för 
att afköra riksdagspredikan. Efter gudstjenstens slut begåfvo sig 
Kamrarnes ledamöter till Rikssalen, hvarest, sedan Kamrarnes under
dåniga välönskningar blifvit inför konungatronen af Herrar Talmän 
framförda samt chefen för Kong! Civildepartementet uppläst riks
dagsbeslutet, Hans Excellens Herr Statsministern, å Hans Maj:t Ko
nungens höga vägnar, förklarade riksdagen vara afslutad.

Sedan derefter Herr Talmannen och Kammarens ledamöter åter
kommit till Kammarens samlingsrum, begärdes ordet af

Herr vice Talmannen Wijk, som yttrade: Jag tager mig fri
heten föreslå, att de ord, hvarmed Herr Grefven och Talmannen för 
tronen framfört Kammarens underdåniga vördnad måtte, med hans 
medgifvande, varda i Kammarens protokoll intaget.

Med bifall till detta förslag, beslöt Kammaren, att Herr Talman
nens ifrågavarande yttrande skulle här införas; lydande detsamma 
sålunda:

Andra Kammaren anhåller med undersåtlig vördnad och till
gifvenhet att få vid tronen nedlägga uttryck af dess välönskan för 
Konung och Konungahus.

Herr Talmannen tog nu afsked af Kammarens ledamöter i föl
jande ordalag:

“Mine Herrar af Andra Kammaren! I denna afskedsstund, då 
vi säga hvarandra ett vänligt farväl, innan vi återvända till hemmets 
fredliga härd, tillkommer det icke oss, och i allt fäll icke mig, att 
uttala något omdöme beträffande gagnet och betydelsen af Edert nu 
afslutade arbete. Historien skall deröfver fälla oveldig dom, sedan 
dagens sorl en gång tystnat. Huru den domen än må utfalla, skall 
ingen kunna förneka, att fosterlandskärleken, och endast den, ledt 
Edra rådslag och beslut.

För egen del tackar jag af upprigtigt hjerta för den välvilja jag 
i så rikt mått fått åtnjuta och anhåller vördsamt att få vara i Eder 
vänskap innesluten; men framför allt annat ställer jag den förhoppning,
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att vår och Fädrens Gud må hålla sin skyddande hand öfver gamla 
Sverige och att Ni, Mine Herrar af Andra Kammaren, fortfarande 
såsom hitintills skolen manligt kämpa för ära och för rätt, för Kung 
och fosterland. Gud bevare Konungen och beskydde Fäderneslandet!

Härpå svarade Grefve Sparre:

Den riksdag, som nu afslutats, har stärkt de förbindelser, hvari 
Kammaren står hos Eder för det sätt, hvarpå I ledt våra förhand
lingar, har ökat den högaktning, Kammaren städse hyst för Eder 
personlighet, de känslor af vänskap och tillgifvenhet, I tillvunnit 
Eder. Vi hembära Eder vårt varma tack och vårt hjertliga välkom
men åter.

Herr Talmannen och Kammarens ledamöter utbytte derefter 
ömsesidiga afskedshelsningar och åtskildes.

In fidem
Gustaf Westdahl.

Torsdagen deu 31 Maj.
Kl. V? 3 e. in.

S. D. För att justera de protokoll, hvilka, dä sistlidne riks
dag afslutades, ännu återstodo ojusterade, hade, jemlikt Kammarens, 
vid sammanträde den 24 innevarande månad derom fattade beslut, 
Stockholms stads riksdagsmän inom Kammaren äfvensom de bland 
Kammarens ledamöter, hvilka tillika äro fullmäktige i Riksbanken 
eller Riksgäldskontoret, blifvit anmodade att denna dag klockan half 
tre eftermiddagen sammanträda i Kammarens kanslirum; hvarjemte 
till underrättelse för dem bland öfrige ledamöter, som tillfälligtvis 
uppehölle sig i hufvudstaden och önskade justeringen öfvervara, till- 
kännagifvandet om detta justeringssammanträde blifvit i hufvudsta- 
dens dagliga tidningar infördt; och hade för nu angifna ändamål till- 
städeskommit:

Herr Adlersparre,
“ Sjöberg,
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Herr Rubensson,
“ Stråle,
“ P. N. Bergström,
“ Hagerman och 
“ Mallmin;

i hvilkas närvaro nu upplästes och godkändes protokollen för 
flen 18 — 25 Maj; hvarefter sammankomsten upplöstes.

In fidem
Gustaf Westdahl.


